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Sv. Vladika Nikolaj Velimirovi}

Novembar 2021. Iz redakcije

Evo, stigo-
smo i do
p o s l e d -

njeg izdanja
“Ogledala” u ovoj 2021. godini.
Pro{li smo kroz jo{ jednu godinu
pandemije i vrtoglavih, nepredvid-
jenih dogadjaja.

A {to je jo{ gore nigde se ne
nazire izlaz iz svega ovoga. Nama
samo preostaje da se nadamo bo-
ljem i da ~ekamo neka bolja vre-
mena.

U vreme priprema i izla`enja
ovog broja, mi uveliko radimo na
organizaciji najve}eg kulturnog
dogadjaja kod nas, Srpskog film-
skog festivala ^ikago. Pripreme se
pribli`avaju kraju i odbrojavamo
sate do sve~anog otvaranja. Gosti
su ve} sa nama i sve je spremno za
veliku filmsku magiju i dru`enje u
tri filmska dana. To nam dodje i kao

neka uvertira u sve predstoje}e
praznike, najpre kalendarsku Novu
godinu, a zatim Bo`i} i pravoslavnu
Novu 2022.

Blagosloven Vam Bo`i}ni
post i `elimo Vam bolju, uspe{niju i
beri}etniju Novu 2022. godinu.

Iskreno Va{a,
Slavica Petrovi} 
sa redakcijom.

Slavica Petrovi}
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“Ekolo{ka katastrofa“ ili
“ekonomski prosperitet“ – dva su
su~eljena mi{ljenja u Srbiji dok
multinacionalna kompanija Rio
Tinto planira da na zapadu dr`ave,
u dolini reke Jadar kod grada
Loznice, otvori rudnik litijuma.
Zbog bojazni da bi planirani rudnik
Rio Tinta mogao da ostavi nega-
tivne posledice po `ivotnu sredinu i
zagadi vodu i zemlji{te, gradjani i
ekolo{ki aktivisti u Srbiji pokrenuli
su brojne proteste u vi{e gradova,
peticiju, reklamnu kampanju i inici-
jativu Ustavnom sudu da oceni
lokalni prostorni plan koji predvid-
ja eksploataciju litijuma. Iz Rio
Tinta tvrdnje o zagadjenju odbacu-
ju i obe}avaju po{tovanje najvi{ih
ekolo{kih standarda za projekat
“Jadar“ – kako se naziva projekat
eksploatacije litijuma iz minerala
jadarit u Srbiji, koji je dobio ime po
reci u ~ijoj je dolini pronadjen.

Skup{tina Srbije usvojila
je izmene Zakona o eksproprijaciji
uprkos najavljenim blokadama pute-
va i zahtevu dela opozicije i neko-
liko ekolo{kih udru`enja, da zakon
bude povu~en iz procedure, jer se
njime legalizuje uzimanje privatne
imovine koja se nadje na putu
dr`avnim projektima. I dok pred-
stavnici vlasti tvrde da novi zakon
nije donesen zbog Rio Tinta i da
ne}e slu`iti za to da se nekom
oduzme ku}a ili zemlja, pravnici
obja{njavaju da ovakav zakon nije
trebalo da bude donet, jer ostavlja
prostor za zloupotrebe.

Dosada{nji Zakon o
eksproprijaciji, koji je predvidjao da
javni interes mo`e da se utvrdi
samo za izgradnju objekata javne
svojine, poput {kola, bolnica, sao-
bra}ajne infrastrukture… bio je
prepreka za izgradnju Beograda na
vodi. Da bi ga zaobi{la, Vu~i}eva
vlada je 2015. predlo`ila poseban
zakon kojim je izgradnja stambenih,
poslovnih i komercijalnih objekata
na Savskom amfiteatru progla{ena

za javni interes. Usvajanjem leks
specijalisa za Beograd na vodi
tada{nji skup{tinski saziv omogu}io
je da svi objekti koji su se na{li na
putu tom projektu, uklju~uju}i i pri-
vatnu imovinu gradjana, budu
podlo`ni eksproprijaciji, suprotno
Ustavu i Zakonu o eksproprijaciji.

[est i po godina kasnije,
na predlog vlade Ane Brnabi}, par-
lament je usvojio izmene tog istog

Zakona o eksproprijaciji, koje }e
omogu}iti izgradnju “novih
Beograda na vodi”, odnosno real-
izaciju bilo kog projekta za koji
vlast oceni da ima poseban zna~aj
za dr`avu. To prakti~no zna~i da
bilo ~ija imovina u svakom trenutku
mo`e biti predmet eksproprijacije,
upozorava Istinomer.

U novom zakonu pi{e da
“Vlada mo`e da utvrdi javni interes
i radi realizacije projekata za
izgradnju objekata od zna~aja ili od
posebnog zna~aja za Republiku
Srbiju, a koji projekat se realizuje
na osnovu zaklju~enog medjunaro-
dnog ugovora u kojem je jedan od
potpisnika Republika Srbija”. Iz
Komiteta pravnika za ljudska prava
– Jukom i Transparentnosti Srbija
upozoravaju da je ovaj deo zakona
najvi{e sporan, jer se iz njega ne
mo`e ni pretpostaviti na {ta }e sve
zakon biti primenjen.

“To je problemati~no
zbog toga {to nas dosada{nje iskust-
vo u~i da se kori{}enjem
medjudr`avnih sporazuma, kao
pravnog osnova, realizuju i projekti
~isto komercijalnog karaktera.

Tipi~an primer za to je Beograd na
vodi. Drugim re~ima, nema
nikakvog ograni~enja u pogledu
oblasti ili delatnosti u kojima }e se
ti projekti realizovati”, ka`e
Nemanja Nenadi}, programski
direktor Transparentnosti Srbija.

Istakav{i da po novom
zakonu privatno strano lice mo`e da
ekspropri{e i privatnu i dr`avnu
svojinu, a da je do sada privatnu

svojinu mogla da ekspropri{e samo
dr`ava, Dragi{a ]ali}, pravni savet-
nik u Jukomu, kao najve}i problem
je naveo to {to novim zakonom nije
precizno i jasno odredjeno {ta se i
pod kojim uslovima mo`e smatrati
javnim interesom da bi se neko
dobro eksproprisalo.

“Zakon sam po sebi ne
deluje toliko lo{e, ali idemo od
pretpostavke da }e mo}i sva{ta da
se podvede pod javni interes. Na
primer, na{a dr`ava ima sporazum
sa nekom stranom firmom, velikim
ulaga~em i ka`e – ‘evo, mi sma-
tramo da je javni interes da oni
sagrade, recimo, nuklearnu elek-
tranu’. I za te potrebe oni sada
mogu da uzmu i dr`avno i privatno
vlasni{tvo. Umesto da smo i{li ka
tome da se stro`e i konkretnije
odredi {ta je javni interes, mi smo
pro{irili krug ljudi u ~ije ime mo`e
da se ka`e da je ne{to javni
interes“, ka`e ]ali}.

Stoga je, po njegovim
re~ima, opravdan strah da }e “sada
svaki interes svakog prebogatog
investitora iz inostranstva biti
podveden pod javni interes”.

Drugim re~ima, mogu}nost
zloupotrebe je velika.

Za stru~njake je sporno i
{to novi Zakon o eksproprijaciji
predvidja da se svi postupci
sprovode po hitnom postupku.
Istovremeno, pravni savetnik u
Jukomu nagla{ava da su rokovi za
odlu~ivanje smanjeni i dodaje da
efikasnost dr`ave mo`e na razli~ite
na~ine da se poka`e, ali nikako na
kratkim rokovima za sam postupak
eksproprijacije.

“Vlada je ranije imala rok
od 90 dana da odlu~i da li se ide na
eksproprijaciju, sada ima 15 dana.
Da li vi mislite da neka vlada mo`e
u roku od samo 15 dana da odlu~i
da li je ne{to javni interes, a radi se
o nekom velikom, kapitalnom objek-
tu? Istovremeno vlasnik zemlje koja
treba da se ekspropri{e ima rok od
pet dana da odlu~i. Sad zamislite da
imate rok od pet dana da odlu~ite {ta
}ete sa dedovinom, da li je dobra
cena ili nije“, ka`e ]ali}.

Do sada je vi{e od
280.000 ljudi potpisalo peticiju pro-
tiv dolaska Rio Tinta u Srbiju.
Protesti gradjana nezadovoljnih
zbog zagadjenja vazduha, promena
zakona, ugro`avanja `ivotne sredine
i protiv dolaska Rio Tinta, organi-
zovani su u Beogradu, Novom
Sadu, Kragujevcu, Loznici, [apcu,
Po`egi, Zrenjaninu, Valjevu,
Somboru… Sve su masovniji, ~e{}i
i radikalniji. Pridru`ili se i advokati.
Na sat vremena je bilo blokirano
vi{e va`nih saobra}ajnica,
uklju~uju}i medjunarodni auto-put
koji prolazi kroz Beograd. Dogodili
su se incidenti, ko{kanja demon-
stranata i policije, kao i demon-
stranata i pristalica vladaju}e SNS.
Vi{e ljudi je lak{e povredjeno, neki
demonstranti su bili privedeni na
informativni razgovor, bilo je i
hap{enja, {to je izazvalo nove
protestne {etnje.

Po{to Rio Tinto ne iznosi
informacije kako }e po{tovati
najvi{e ekolo{ke standarde, nau~na
savetnica u Institutu za hemiju,
tehnologiju i metalurgiju
Univerziteta u Beogradu, Dragana
Djordjevi} ka`e da su gradjani zbog
nedostatka informacija i pasivnosti
dr`ave primorani da se sami orga-

nizuju, {to se i de{ava. Ona je uver-
ena da }e rudnik doneti vi{e {tete
nego koristi Srbiji.

Ruda koja bi se vadila,
nakon usitnjavanja tretirala bi se
koncentrovanom sumpornom kiseli-
nom na temperaturi od 250 stepeni,
{to ujedno ~ini i najrizi~niji deo u
postupku eksploatacije litijuma iz
jadarita, jer je neophodno obezbedi-
ti veliku koli~inu vode i energije.

Pare agresivnih kiselina
koje }e se koristiti za ekstrakciju
litijuma i njegovo prevodjenje u liti-
jum-karbonat (Li2CO3) otparava}e
u atmosferu i nagrizati zeleni pokri-
va~, a takodje i plu}a i ko`u ljudi i
`ivotinja. Ukoliko se, da bi se
spustila temperatura procesa, bude
koristila fluorovodoni~na kiselina
(HF) za razaranje silikatne strukture
koja pro`ima jadarit, razvija}e se
ekstremno toksi~ni gas silicijum-flu-
orid (SiF4) koji }e takodje odlaziti
u atmosferu i predstavljati stalni
rizik po zdravlje ljudi i `ivotinja, a
za koji ne postoji nikakvo ekolo{ko
re{enje da se spre~i njegova emisija
u vazduh, upozorava Dragana
Djordjevi}. Domet uticaja na zagad-
jenje vazduha mo`e biti i vi{e
desetina kilometara, u zavisnosti od
pravca i brzine vetra kojim }e se
opasne materije raznositi putem
atmosfere.

Ne postoje nikakve infor-
macije o tome kako }e se postupati
sa otpadnim rudni~kim vodama pre
nego {to se upuste u reku Jadar.
Izlivanja reke, koje se ina~e de{ava
za vreme velikih voda i prilikom
poplava, zbog klimatskih promena
}e biti sve ~e{}e. Zagadjene vode iz
Jadra }e se izlivati u plodna polja
doline ove reke i rasejavati otrove
na poljoprivredno zemlji{te zagadju-
ju}i ga trajno, a takodje }e prodirati
u podzemne vode, jer su povr{inske
i podzemne vode povezane.

Podzemne vode su va`an
resurs pija}ih voda i njihovo zagad-
jenje je prakti~no trajno, jer su u
pitanju skoro staja}e vode kojima su
potrebni vekovi, pa i milenijumi da
se i{~iste. Jadar je pritoka Drine, u
kojoj `ive za{ti}ene vrste, ali preko
Drine ugro`ena je i Sava. Iz aluviona
ovih reka snabdevaju se vodom svi
gradovi u njihovom priobalju.

MARIJANA MALJKOVI]

Odspecijalnog 
izve{ta~a

EKOLO[KI PROTESTI –
SRBIJA NIJE NA PRODAJU
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Nezadovoljstvo bi bilo
mnogo ve}e kada bi
gradjani stvarno shvatili

da svako od njih sutra mo`e da
bude `rtva Zakona o ekspropri-
jaciji i ostane bez o~evine i
dedovine, izjavio je u intervjuu
FoNetu glavni i odgovorni ured-
nik nedeljnika NIN Milan ]ulibrk
i naglasio da je po Ustavu, kao i
svuda u svetu, privatna imovina
svetinja.

Do{li smo u situaciju da
je privatna imovina obi~na pr}ija
s kojom dr`ava mo`e da radi {ta
ho}e. Ne dr`ava, ve} izvr{na vlast
konkretno, ocenio je ]ulibrk u
serijalu Kvaka 23, ali je konstato-
vao da vlast reaguje na pritisak i
ulicu.

“Nemogu}e je da toliko
lo{ih poteza imate na gomili, a da
ljudi i dalje }ute i prave se kao
da `ive na Marsu“, objasnio je on
u razgovoru sa Zoranom
Sekuli}em i dodao da ga posebno
brine brzina kojom je donet
Zakon o eksproprijaciji.

Neko ima unapred spre-
man scenario i jako mu se `uri
zbog ne~ega, {to upu}uje na sum-
nju da tu nisu naj~istije namere,
ukazao je ]ulibrk i podsetio da
je, od momenta kad je trebalo da
bude otvorena javna rasprava, do
momenta usvajanja Zakona,
pro{lo manje od mesec dana.

“A, ako se nekome
stra{no `uri, opet me je strah da
ve} postoje jasni planovi za neke
projekte koji samo ~ekaju usva-
janje tog zakona i da po~ne real-
izacija“, ocenio je on i predvideo
“da }emo to vrlo brzo videti“.

Mo`da ne ba{ pre 3.
aprila do 20 ~asova, kada se zat-
varaju birali{ta, ali verujem da
}emo ve} 4. ili 5. aprila videti
jasne razloge za{to se toliko
`urilo sa dono{enjem Zakona o
eksproprijaciji, ukoliko vladaju}a
ve}ina bude imala ve}inu, a
verovatno ho}e, procenio je ]uli-
brk.

Ukazuju}i da se “skrive-
na agenda“ krije u pojedinim
odredbama Zakona, on je rekao
da mu se sumnja jo{ vi{e poja~ala
posle izjave premijerke da se taj
zakonski akt ne donosi zbog Rio
Tinta, za koji tvrdi da je ve}
otkupio sve {to je mislio.

“Pa nije ta~no. On je
otkupio ono {to je mogao i ono
{to su ljudi hteli dobrovoljno da
prodaju. E sad su nai{li na malo
tvrdji orah, jer ima ljudi koji ne}e

da prodaju svoju imovinu“, obra-
zlo`io je ]ulibrk i priznao da
“ve}u neiskrenost“ nije ~uo u
`ivotu.

On ve} vidi da }e Rio
Tinto biti “projekat od
nacionalnog zna~aja, sa aspekta
ove vlasti“ i upozorava da su
klju~ni problem kriterijumi na
osnovu kojih se utvrdjuje da li je
neki projekat od nacionalnog
zna~aja.

“Dakle, to je diskreciona
odluka izvr{ne vlasti, Vlade,
predsednika, jednog ~oveka u
ovoj dr`avi koji donosi sve
odluke“. Ako on ka`e da je Rio
Tinto projekat od nacionalnog
zna~aja, to }e biti projekat od
nacionalnog zna~aja i ljudi }e se
na}i na udaru ovog zakona,
najavio je ]ulibrk.

Kako je napomenuo,
“ljudi danas ne}e da prodaju tu
imovinu i ne mo`e Bog da ih nat-
era“, ali vlastima sa ovim
zakonom ne}e ni biti ni potrebna
njihova saglasnost.

Upitan da li je realno da
Zakon o eksproprijaciji ipak ne
stupi na snagu, ]ulibrk je prime-
tio da je predsednik ve} unapred
najavio da ne mo`e da odbaci
svaki zakon koji mu se ne svidja
ako je u skladu sa Ustavom, a za
ovaj zakon tvrdi da je u skladu sa
Ustavom.

Zato misli da zahtev
Nacionalnog konventa o
Evropskoj uniji (EU) da se odus-
tane od tog zakona ne zna~i ni{ta,
ali je uveren da bi se to dogodi-
lo da je na ulicu iza{lo 50.000
ljudi.

Drugo, za{to Srbija sa
rekordnim prilivom direktnih
stranih investicija i najve}im izd-
vajanjima iz bud`eta za infra-
strukturne projekte nema doma}e
privatne investicije, bez kojih na

d u ` i

rok nema odr`ivog rasta i razvo-
ja, upitao je ]ulibrk i sam odgov-
orio da doma}i investitori “nisu
sigurni“.

Kako je protuma~io,
“stranci na neki na~in mogu da
nadju za{titu, oni imaju direktne
veze s Vladom, ulaze u Vladu
kad ho}e, dogovaraju s njom {ta
ho}e i imaju za{titu svojih
dr`ava“.

U tom kontekstu, on je
naglasio da se u Srbiji donose
zakoni koji }e legalizovati korup-
ciju, a time u~initi i sistemskom.

Za zakone, kao {to je
ovaj o eksproprijaciji, neophodan
je {iri dru{tveni konsenzus koji bi
trebalo da obuhvati podr{ku ~ak i
vanparlamentarnih stranaka, sma-
tra ]ulibrk.

Prema njegovim re~ima,
da bismo imali pravni ambijent i
dr`avu u koju }emo imati svi
poverenje i za koju verujemo da
radi u op{tem interesu, potrebna
su re{enja koja bi zadovoljila
ogromnu ve}inu.

On se osvrnuo i na
zapa`anje “koleginice iz Oko
magazina Anice Teleskovi}“, koja
je u bud`etu na{la da }e
“nacionalni stadion ko{tati, ne
250 miliona, evra koliko su nas
ubedjivali, nego vi{e od 400 mil-
iona evra sa svim pristupnim sao-
bra}ajnicama i prate}im

sadr`ajem“.
Na opasku da je

predsednik Srbije ve} izjavio
kako }emo na povla{}enoj ceni
ruskog gasa u{tedeti nacionalni
stadion, ]ulibrk je uzvratio tvrd-
njom da ne}emo i podsetio da je
sa Rusijom dogovorena kupovina
vojne opreme i naoru`anja, pa
}emo da vidimo koliko }e to da
nas ko{ta, mo`da i vi{e od 400
miliona evra.

Svaka ~ast za cenu gasa,
da se razumemo. U ovom
trenutku i dalje dobijati gas {est
meseci po 270 dolara za hiljadu
kubnih metara je dobra stvar, ali
je to, kako je ocenio, privremena
u{teda, jer ne znamo {ta }e biti
posle {est meseci, kolika }e cena
tada biti.

Uz ocenu da se
“pona{amo kao pijani milioneri i
razbacujemo lovu na sve strane, a
nema pas za {ta da nas ujede“, on
je ubrzano dono{enje sistemskih
zakona, uklju~uju}i i Zakon o ref-
erendumu, kao i promene Ustava,
ozna~io kao “deo paketa“.

Na`alost, kao deo
antievropskog paketa, jer se tako
ne pribli`avamo EU. Tvrdnje da
Venecijanska komisija sve to
hvali, stvarno nemaju smisla,
rekao je ]ulibrk, mada vi{e nije
siguran ni koliko je obostrano
iskren odnos Srbije i Unije, ali
misli da stvari ne idu u dobrom
pravcu.

Za razliku od protesta
gradjana, on misli da vlast nije
toliko zabrinuta zbog opozicije,
koju uspeva da je demonizuje,
zahvaljuju}i provladinim mediji-
ma, stalnim ponavljanjem da je
biv{a vlast kriva za sve {to ne
valja u Srbiji.

“Kada }e biti jed-
nom po~neti da se

razgovara o

odgovornosti dana{nje vlasti? Da
li je mogu}e da ne{to i dalje ne
valja zato {to je za to kriva vlast
koja je smenjena u maju 2012.
godine“, izjavio je ]ulibrk.

On je upitao, “gde je taj
trenutak, da li je to 2022, da li
je to 2032, ili }e na{a deca i
unuci 2042. slu{ati pri~u kako su
Srbiju upropastili ’`uti lopovi’ i
da zbog njih ni{ta ne mo`e da se
uradi?“

Ne ka`em da su bili
dobri, jer ne bi izgubili na izbori-
ma da su bili dobri, ali moramo
jednom podvu}i crtu i po~eti da
merimo dobre rezultate kojih ima,
ali i lo{e rezultate kojih takodje
ima, naglasio je ]ulibrk.

On smatra da ljudi vi{e
ne mogu da gledaju kako se sve
to radi i veruje da znaju da Srbija
ni dinar dividende od Beograda
na vodi do danas nije dobila kao
uplatu bud`eta.

S druge strane, od novca
poreskih obveznika, ispla}ene su
stotine miliona evra za kupovinu
raznih privatnih firmi, objekata,
nekretnina i zemlje, da bi se
besplatno dali na kori{}enje firmi
~iji je ve}inski vlasnik formalno
neka kompanija iz Ujedinjenih
Arapskih Emirata, ilustrovao je
]ulibrk.

On misli da je te{ko
predvidedi {ta }e se dogadjati
naredne godine, ali uo~ava da se
po ovim zakonima vidi da posto-
ji iskra nezadovoljstva i mo`e da
pretpostavi da bi samo jedna sit-
nica mogla da bude uzrok stvarno
{ireg protesta.

“A mo`e da se ne desi
ni{ta, mo`e da se desi da ovi
protesti lagano tinjaju i da se
ugase, kao svojevremeno protesti
1 od 5 miliona“, rekao je ]ulibrk.

Kao klju~ni probem vidi
to {to ve}ina gradjana i dalje ne
zna su{tinu problema, “jer su na
sedativima, zahvaljuju}i medijima
koje vlast kontroli{e“.

Prema njegovim re~ima,
“objektivne i ta~ne informacije se
pre}utkuju i zaobilaze, a plasira
se propaganda, i onda imate 70 ili
80 odsto ljudi koji zapravo nema-
ju pojma {ta se u dr`avi de{ava i
zato ne mogu ni da budu nezado-
voljni“.

Uprkos takvoj situaciji,
ljudi ipak po~inju da se bune,
tako da je prili~no neizvesno {ta
sve mo`e da se desi u 2022.
godini, zaklju~io je ]ulibrk.

Izvor: Danas

PRIVATNA IIMOVINA PPOSTAJE PPR]IJA
Intervju: Glavni i odgovorni urednik nedeljnika NIN Milan ]ulibrk

Milan ]ulibrk
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Restoran “Topaz“ ponovo je
bio mesto na kome su se
okupili donatori, na{i

sunarodnici i Amerikanci voljni da
pomognu realizaciju jo{ jedne akci-
je, koju je organizovala “SAMA” –
Srpsko-ameri~ka medicinska asoci-
jacija iz Va{ingtona. Branko
Paliku}a, vlasnik “Topaza” i Du{an
Petrovi}, na{ veliki dobrotvor,
sponzorisali su akciju prikupljanja
pomo}i za obnovu i opremanje
Medicinskog centra u Ivanjici. Kao
i mnogo puta ranije, u saradnji sa
doktorom Ivanom Aksentijevi}em i
Zoranom Mladenovi}em,
osniva~ima ove uspe{ne organizaci-
je, priklju~ili su se konkretnom
projektu za obnovu i opremanje
medicinskog centra, i pomo}
stanovnicima op{tine Ivanjica.
Skupu je prisustvovao i blagosiljao
ga i vladika Longin.

“Na{a organizacija okupl-
ja sve zainteresovane voljne da
pomognu pobolj{anju zdravstva u
Srbiji, posebno tamo gde dr`ava,
na`alost, ne vodi dovoljno brige, a
to je naj~e{}e u malim mestima.
Jer, u velikim centrima se stanje u
srpskom zdravstvu zna~ajno
pobolj{alo, ali kada izadjete iz
velikih gradova vide}ete zapu{tene
objekte, nedostatak osnovne
opreme i materijala, zato je na{a
obaveza da pomognemo ba{ takvim
medicinskim ustanovama. Trudimo
se da prepoznamo dobre ljude koji
rade u tim ustanovama, da im
olak{amo rad i podignemo nivo
zdravstvene za{tite Srbije. Zbog
toga smo izabrali da pomognemo
Ivanjici, u kojoj lekari nemaju
uslove da rade, a pacijenti nemaju
uslova da se izle~e. Imate slu~ajeve
da se `ena poradja na du{eku koji
nije promenjen 70 godina, ili da
lekar nema defibrilator da vrati u
`ivot ~oveka sa aritmijom. To vi{e
nisu pitanja kvaliteta `ivota, nego-
su pitanja `ivota i smrti, zbog toga
se mi posebno zala`emo za takve
projekte, pomo}i zdravstvu u
malim mestima“, ka`e doktor Ivan
Aksentijevi}, onkolog iz Va{ing-

tona.
Zoran Mladenovi} je

in`enjer, veoma aktivan u ovoj
organizaciji i zainteresovan za
pobolj{anje zdravstvenog sistema u
Srbiji.

“Pogledajte kolika je
smrtnost od raka u Srbiji, u samom
smo vrhu u Evropi, jer je u Srbiji
preventiva kao kategorija vrlo
zapostavljena. Zato se mi fokusir-
amo na pomo}i kod primarne
zdravstvene za{tite, poma`emo

domove zdravlja, seoske ambu-
lante, nastojimo da podignemo nivo
primarne zdravstvene za{tite i svest
ljudi da se ranije javljaju lekarima,
da preventivno brinu o svom
zdravlju”, ka`e Mladenovi}.

U ovoj akciji izbor je pao
na Ivanjicu, mesto za koje mnogi
~esto ka`u da je slepo crevo Srbije,
zaobilaze ga i u njega uglavnom ne
ulaze, iako ima skoro 40,000
stanovnika.

“Poslednje ozbiljno ula-
ganje u zdravstvo u Ivanjici je bilo
{ezdesetih godina pro{log veka.
Istina, 2015. godine napravljen je
Centar za dijalizu, donacijama iz
Danske, ali sve ostalo je u o~ajnom
stanju. Na{ plan je da napravimo
novi zdravstveni centar, sa kvalitet-
nom opremom i kompletnim
zdravstvenim uslugama za
stanovnike ovog ra{trkanog
podru~ja“, dodaje Mladenovi}.

SAMA je osnovana 2009.

godine, od 2013. godine intenzivno
organizuje humanitarne akcije, sa
kojih sredstva direktno upu}uju u
izgradnju i renoviranje zdravstvenih
objekata i nabavku potrebne medi-
cinske opreme i materijala.

“Posebno isti~emo da u
na{im akcijama nikada nikome ne
dajemo gotovinu, a ulo`ili smo
475,000 dolara u akcijama do sada
– radili smo projekte u Pirotu,
Loznici, U`icu, Trsteniku, Vranju,
Sremskoj Mitrovici i mnogim

drugim mestima. Na{a organizacija
je potpuno transparentna, projekte i
biramo tako da mo`emo da imamo
potpunu kontrolu i uvid u tro{enje
sredstava. Mi kontroli{emo izvod-
ja~e radova, kori{}enje ma{ina, ne
dopu{tamo nikome da izvu~e nele-
galnu korist za sebe, ve} svaki
dolar koji dobijamo donacijama
iskoristimo maksimalno mogu}e“,
ka`e doktor Aksentijevi}.

“Pandemija nas jeste
malo usporila, nismo mogli da
putujemo u Srbiju i obilazimo
zdravstvene ustanove, kako ina~e
~inimo 3-4 puta godi{nje. Ipak, ove
godine imamo vi{e aktivnosti,
pomogli smo vi{e ustanova, obi-
lazili smo i domove zdravlja i bol-
nice. Tako i ve~eras o~ekujemo da
}emo od na{ih sunarodnika i pri-
jatelja Amerikanaca sakupiti 50,000
dolara, a posebna donacija od
100,000 dolara dolazi od Du{ana
Petrovi}a“, dodaje Zoran

Mladenovi}.
Du{an Duke Petrovi} iz

^ikaga ima poseban razlog da
donira ba{ Ivanjici, gradu u kome
je rodjen njegov otac Bogdan, koji
je posle hap{enja i boravka u
logoru u Nema~koj stigao u
Ameriku i vi{e nikadanije posetio
rodni grad, o kome je stalno sanjao
i mnogo pri~ao.

“Kada god je SAMA
nekim povodom u ̂ ikagu – ja sam
tu da pomognem. Mnogo puta sam

ve} u~estvovao u njihovim dona-
torskim akcijama, ali kada sam ~uo
da sada `ele da pomognu Ivanjici
odmah sam odlu~io da pomognem,
jer je moj otac rodjen u Ivanjici,
tokom rata je uhap{en i proveo {est
godina u ratnom zarobljeni{tvu, a
potom jo{ {est godina u
izbegli~kom kampu u Nema~koj.
Tamo je upoznao moju majku,
do{li su u ^ikago, ali se on nikada
nije vratio u Ivanjicu. Zato ja sada
poma`em, jer znam da bi on bio
veoma sre}an da vidi da to ~inim.
Ovo je moj na~in da njegov duh
vratim njegovoj ku}i. Ja sam bio u
Ivanjici, video rodnu ku}u mog
oca, video rodjake koji tamo `ive,
bio je to poseban dan za mene, da
vidim mesto odakle moji poti~u.
Osim toga, uvek poma`em kada je
Branko Paliku}a uklju~en, jer on
ima posebnu sposobnost da okupi
ljude, da pru`i gostoprimstvo,
otvori svoj restoran, i ja uvek veru-

jem u ono {to on organizuje i radi.
I Branko i ja volimo Srbiju, i
sre}ni smo da mo`emo da
pomognemo. Rekao sam i Ivanu i
Zoranu da sam uveren da je ovo
samo prva faza pomo}i za Ivanjicu,
i da }u svakako pomo}i i slede}u
fazu, ali i svaki drugi projekat koji
oni budu organizovali. Ovo jeste
jedinstvena prilika za mene, zbog
moje li~ne istorije i mog oca, ali su
i sve druge jedinstvene prilike da
pomognem ljudima u zemlji iz koje
poti~em. Ovo je zamene privilegi-
ja, jer mislim da je nama koji
mo`emo da pomognemo finansijski
mnogo lak{e, a da su ljudi koji
stvarno rade na tim projektima,
pravi heroji.”

Branko Paliku}a, sponzor
dogadjaja, posebno je naglasio
zna~aj aktivnosti koje “SAMA”
organizuje, a on podr`ava, isti~u}i
i prikupljanje sredstava za bolnicu
u njegovom rodnom gradu U`icu.

“Na~in na koji oni orga-
nizuju akcije, na~in na koji oni
prate projekte, obilaze bolnice,
domove zdravlja, zaista je fasci-
nantan. Moj mentor i izuzetan pri-
jatelj, Du{an Petrovi}, odmah se
odazvao pozivu da pomogne, i
zato hvala njima, ali i svima koji
su do{li na donatorsko ve~e, da
pomognu akciju i pobolj{anje
zdravstvenog sistema u Ivanjici.
Uvek volim da ka`em da je i malo
u humanitarnim akcijama va`no i
mnogo, jer humanost se ne meri
brojevima, neko }e dati vi{e, neko
}e dati manje, ali }e dati. ^injeni-
ca je da ima mnogo Srba u
^ikagu, ali da nas nema mnogo na
ovakvim skupovima, zato ja uvek
ka`em – slede}i put }emo bolje,
jer uvek mo`emo bolje. Va`no je
verovati u uspeh, u misiju, u
rezultate. I ja verujem i u ove
ljude i u organizaciju koja je
u~inila toliko dobrih dela”, rekao
je Paliku}a.

Detaljnim planom obnove
i opremanja zdravstvenog centra u
Ivanjici obuhva}eni su i najsitniji
detalji, prema prvim prora~unima
bi}e neophodno oko 150,000 dolara
za realizaciju, ali, kao {to re~e
gospodin Petrovi}, ovo je samo
prva faza, a i u svakoj slede}oj
bi}e va`ne podr{ka, ljubav i pomo}
sunarodnika iz Amerike.

Srpsko-ameri~ka medicinska asocijacija – SAMA u jo{ jednoj humanitarnoj akciji u ^ikagu

MILA FILIPOVI]

Odstalnog 
saradnika

POMO] MEDICINSKOM
CENTRU U IVANJICI
Du{an Petrovi}, na{ poznati biznismen i donator iz ^ikaga i Branko Paliku}a, vlasnik restorana “Topaz“, jo{ jednom su okupili 
darodavce i sakupili vi{e od 180,000 dolara, potvrdjuju}i da pomo} na{em narodu mora biti obaveza, privilegija i zadovoljstvo
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P^ELINJE ZUJANJE 
I DEDINE PRI^E

O
vog leta u srcu
Srbije u selu
Mrzenica kod
]i}evca, na
obroncima Svete

Mojsinjske gore, posetili smo
atelje sme{ten u kamenom objek-
tu iz 1850. godine, ~uvenog
slikara Zorana Andjelkovi}a.
Odazvali smo se ljubaznom
pozivu doma}ina i do`iveli nez-
aboravne trenutke. Bili smo
ugo{}eni kao “rod rodjeni“, obi{li
mali muzej pod imenom
“Srbica”, razgovarali sa prijatnim
doma}inima i u`ivali u mo}nim
slikama sa kojih smo osetili miris
voska, tamjana, zemlje, cvetnih
livada i ~uli mona{ko pojanje.

Na `ivopisnim slikama
naive u nadrealnosti, svetovni i
svakodnevni `ivot, pravoslavlje
kroz `ivot seljaka i slavna srpska
istorija. Da je umetnost jedinstve-
na, da ono {to se dopada
Moravcima voli i dijaspora, ali i
ljudi {irom sveta, koji ne pozna-
ju najbolje na{ narod ni na{u
istoriju, pokazuju brojni posetioci
i po{tovaoci nesvakida{njeg tal-
enta Zorana Andjelkovi}a. On je
svaku svoju sliku naslikao zbog
ljubavi prema svom narodu,
tradiciji i Bogu, {to je nagradjeno
brojnim ordenima, medaljama i
pohvalama. 

Kada ste otkrili talenat
i ljubav prema slikarstvu i kada
se shvatili da je to ono ~ime
`elite da se bavite?

“Svoj talenat sam otkrio
u ranoj mladosti, jo{ kao mali
sam voleo da sam izradjujem

svoje igra~ke i oduvek me je
privla~ilo crtanje. U osnovnoj
{koli me je nastavnik zapazio i
na neki na~in mi je pomogao da
saznam vi{e o umetnosti. Svoju
prvu nagradu sam dobio u sed-
mom razredu i od tad nisam
prestao sa slikanjem, to jest, to je
bio pokreta~ onoga {to sam
postao danas.

Tako se moja ljubav
prema slikarstvu razvijala i rasla.
Kroz godine sam upoznao mnoge
naivce, koji su bili u mojoj okoli-
ni: Dobrivoje Stevanovi} Peca,
Budimir Rajkovi} Linger… To
su ljudi koji su me nau~ili

osnovnim stvarima naive i upoz-
nali me sa narodom i etnosom.
Kasnije su mi postali i jako blis-
ki prijatelji.”

Imate veoma neobi~an
kameni atelje i ku}u staru 200
godina, koji izazivaju posebnu
pa`nju posetioca.

“Odrastao sam u svom
voljenom selu, koje je u{u{kano
medju tri Morave, u selu
Mrzenici. Od navrdedine ku}e
sam napravio svoj atelje i mo`e
se re}i jedan manji seoski muzej.
Ku}a je gradjena od blata.”

Koji su naj~e{}i motivi
i ko su likovi na va{im slikama?

“Na mojim slikama
motivi su rodoljubivi, verski i
istorijsko srpski, samo
preobra`eni u jednu drugu formu
koju razumeju posmatra~i. Taj
nadrealizam pronalazim u na{im
epskim pesmama, mona{kom
pojanju/pevanju, p~elinjem zujan-
ju i dedinim pri~ama koje mi je
pri~ao kada sam bio mali.”

^esto na va{im slikama
slikate p~ele. {ta one predstav-
ljaju?

“P~ele su jako vredne i
plemenite, kao i na{ narod. Od
p~elinjih proizvoda ljudi prave
lekove i druge stvari, a mojim
slikama daju zvuk njihova krila,

taj jednoobrazni zvuk koji je
sli~an mona{kom pojanju.

Ko su naj~e{}e kupci
va{ih slika?

“Kupci mojih slika su
ljudi koji su poznavaoci naive,
istorije, kulture, tradicije srpskog
naroda. Puno na{ih rodoljuba iz
SAD, Australije i Rusije su pre-
poznali svoj dom i zavi~aj kroz
moje slike i mnogo dobrih ljudi
sam upoznao. Moj atelje
pose}uju mnogi, od Rusa pa sve
do ljudi iz SAD, nekako ih moje
slike zagolicaju, po{to je moje
slikarstvo uokvireno u neku
nacionalisti~ku pri~u koja je do
sada bila skrivena od javnosti.

Moje slike su oka~ene
od Kremlja pa do Bele ku}e i na
zidovima mojih velikih srpskih
rodoljuba, mojih me{tana, pri-
jatelja i na zidovima muzeja.“

[ta je to u vama {to
pokre}e takav jedinstveni tale-
nat?

“Moj moto i pokreta~ je
pri~a o davnim vremenima, kral-
jevima, vladikama, o na{em
Nikoli Tesli, Pupinu, ~i~a Dra`i,
o tim velikim borcima znanim i
neznanim. Da bih preneo pri~u iz

pro{losti u sada{njost, da je vidi
budu}nost.“

Poklonili ste svoj
plakat za film “Sedam hiljada
du{a”, koji na`alost nije u{ao u
selekciju ovogodi{njeg Srpskog
filmskog festivala ^ikago, u
organizaciji na{eg lista.
Smatrali smo da taj film
zaslu`uje posebnu priliku da se
sam  prika`e, kako bi na{a
dijaspora videla veliko stradan-
je srpskog naroda u logoru u
Jindrihovicama, u ^e{koj. Kako
je do{lo do saradnje i izrade
ovog zaista originalnog filmskog
plakata?

“Pre dve godine prvi
put sam se ~uo sa poznatim
re`iserom Sanjinom Miri}em,
koji radi i `ivi u ^e{koj. U tom
razgovoru odu{evio sam se nje-
govom idejom da snimi doku-
mentarni film ’Sedam hiljada
du{a’ i predlo`io gospodinu
Sanjinu da mu ja odradim plakat
za film. On je prihvatio moj
predlog i u medjuvremenu mi je
ispri~ao pri~u da je to zapravo
dokumentarni film i da se radi o
logorima, koje je na{a zemlja
Srbija zaboravila. Po{to je moj

OD KREMLJA DO BELE KU]E
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pradeda bio u~esnik Balkanskih ratova i
Prvog svetskog rata, ja sam u to ime i ime
ljudi koji su bili tamo, odlu~io da darujem
tu sliku za film gospodinu Sanjinu, koji se
odu{evio slikom. Ovo je meni li~no mnogo
zna~ilo, jer je taj plakat sa mojom slikom
obi{ao ceo svet i dobio brojne nagrade.”

Dobitnik ste raznih nagrada,
doma}ih i medjunarodnih. [ta za vas one
zna~e?

“Dobitnik sam brojnih velikih i

malih nagrada, Ordena i medalje nau~ne
fondacije Nikola Tesla iz Filadelfije,
Kulturno-prosvetne zajednice Kru{evac,
Legata Mili}a od Ma~ve, nagrade u
Volgogradu u Rusiji, nagrada za minijaturu,
bezbroj zahvalnica i gramata, a medju naj-
dra`im mi je poslednja za plakat filma
’Sedam hiljada du{a’. U~esnik sam vi{e
likovnih kolonija, kako doma}ih tako i med-
junarodnih. Imao sam mnogo izlo`bi, i u
Srbiji i u inostranstvu.“

[ta vas ~ini sre}nim?
“Sre}nim me ne ~ini samo slikarst-

vo ve} i moja porodica, moj narod srpski.
Kada vidim zadovoljnog i ponosnog vlasni-
ka moje slike ili kada vidim svoje delo
posle mnogo godina.“

Koji je va{ savet za mlade umet-
nike, koji imaju potrebu da se izraze kroz
umetnost?

“@ao mi je kada vidim da se retko
ko od mladih interesuje za na{u istoriju i
tradiciju. Mislim da nisu oni krivi ve} da im
to neko name}e. Raduje me, jer znam kakva
je na{a genetika i da }e to nekada proradi-
ti. Voleo bih da na slikama mladih ljudi
vidim {to vi{e pri~a o selu, srpskim poraz-
ima, pobedama i bitkama, veri i po{tovanju
svog naroda.”

Gde se va{ slike mogu videti i
kupiti?

“Moje slike mo`ete videti na mes-
tima gde ih izla`em, ali su uvek dostupne u
mom ateljeu, na mojoj facebook stranici,
internetu, u novinama i na drugim mesti-
ma…” Marijana Maljkovi}

Kako je istakao Markovi}, FAF je uvek bio
“bastion prema neukusu, prema te{kim vre-
menima koja su dolazila i mesto gde mo`ete

na}i utehu“.
Festival autorskog filma (FAF) u Beogradu

sve~ano je otvoren uru~enjem nagrade za `ivotno delo
reditelju Goranu Markovi}u, kome su se na bini
Kombank dvorane pridru`ile mnogobrojne kolege, nje-
govi nekada{nji studenti.

- Za mene je ovaj festival zna~ajan kako
li~no, tako i u civilizacijskom pogledu. Najzna~ajnije
je to {to je okupio publiku koja je bila druga~ija od
ostalih. Za ovih 27 godina su se ~itave generacije ljudi
s prefinjenim ukusom, sa hrabro{}u i zainteresovanih
za ne{to {to je istina ili novina uvek okupljali oko
ovog festivala – poru~io je Markovi}, koji je zvani~no
proglasio otvorenim 27. FAF.

FAF je, kako je istakao, uvek bio “bastion
prema neukusu, prema te{kim vremenima koja su
dolazila i mesto gde mo`ete na}i utehu“.

Glavni takmi~arski program otkriva nova
imena svetskog autorskog filma, neke budu}e zvezde
koje }e u narednim decenijama biti zna~ajni autori,
kako je istakao ranije reditelj Srdan Golubovi}, a re~
je o 12 filmova, medju kojima su i nagradjivani
“Kelti“ mlade rediteljke Milice Tomovi}, koji je sino}
imao doma}u premijeru. Izvor: Telegraf

GORANU MARKOVI]U URU^ENA NAGRADA 
ZA @IVOTNO DELO NA OTVARANJU 

FESTIVALA AUTORSKOG FILMA
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Pi{e: Veljko Miladinovi}

P
oglavlja u pregovorima sa
Evropskom unijom, koja su
mnogim gradjanima prete`no ner-
azumljiva, zamenjena su
metodologijom klastera, koji su

obi~nom ~oveku tek nerazumljivi, a novi
izve{taj Evropske komisije koji je nedavno
obnarodovan napisan je ba{ tako da opozici-
ja u Srbiji mo`e u njemu da pronadje argu-
mente, da je ova zemlja oti{la dodjavola i da
je sve dalje od evropske budu}nosti, kao i da
vlasti mogu da ka`u da je ovo najbolji
izve{taj u poslednjih pet godina.

Ako bi se u~lanjenje u EU pokaza-
lo nemogu}om misijom, a to mo`e biti une-
dogled prolongiranje Brisela sa odlukom da
dodje do novog pro{irenja, a mo`e biti i
strate{kom odlukom Srbije da pronadje svoj
put – {to ne bi bio prvi slu~aj na ovim pros-
torima – postavlja se pitanje: [ta je onda
alternativa za Srbiju?

Pogled u pro{lost bi mogao da
ponudi nekoliko potencijalnih odgovora {ta bi
moglo da bude alternativa i samo jedan za{to
u ovom trenutku nema drugog ni mogu}eg ni
boljeg puta. Moderna Srbija je od svog
uspostavljanja u 19. veku bila vezana za poli-
ti~ku Evropu, ili ono {to bi – u naj{irem
smislu – moglo tako da se tuma~i, ali je bila
i sa druge strane granice te Evrope. Jedno od
op{tih mesta srpske veze sa politikom Evrope
jeste da su elite bile proevropski nastrojene,
{to se ne bi moglo re}i za {ire mase.

Trenutno se kao alternativa nudi
“Open Balkan“, balkanski mini-{engen,
povezivanje balkanskih dr`avica koje su
ostale sa druge strane granice politi~ke
Evrope, poput ute{ne nagrade ili ~ekaonice
kojom bi se lak{e premostio period
beskona~nog ~ekanja za ~lanstvo.

Albanski premijer Edi Rama ovako
je to definisao za briselski “Politiko“: “Ulazak
Zapadnog Balkana u Evropsku uniju je izgle-
da privremeno zamrznut, ali ako region ne
mo`e u EU, neka EU, sa opipljivom sarad-
njom i ulaganjima u zajedni~kom interesu,
odmah dodje na Zapadni Balkan. Evropska
unija mo`e uspostaviti mehanizam saradnje,
posebno u digitalnom i zelenom preobra`aju,
kojim bi se delotvorno stvorila uzajamna
blagodet od otvaranja vrata ~lanstvu, a da to
ne poja~a nezadovoljstvo onih u EU koji su
protiv ulaska Zapadnog Balkana.“

Balkanski mini-{engen jeste zasno-
van na sopstvenim apsurdima, o otvaranju
granica izmedju zemalja – zasad Srbije,
Albanije i Severne Makedonije – koje se
medjusobno ne vide u jednakim granicama.

Kako Srbija i Albanija da “otvore granicu“
kada se iz albanskog ugla te dve dr`ave ne
grani~e, a iz srpskog imaju zajedni~ku
granicu? Ako je status Kosova i potencijalni
dogovor Beograda i Pri{tine prioritetan za
odnos Brisela i Balkana, {to pi{e i u posled-
njem Izve{taju EK, kako to pitanje mo`e da
se premosti na ovom petoparcu izmedju
Beograda i Tirane?

Nemali broj puta smo mogli da
~ujemo argument da je proces pridru`ivanja
ne{to {to moramo da uradimo zbog sebe, da
je tu re~ o standardima i procedurama koje
}e srpsko dru{tvo u~initi boljim, pa i ako ne
dodje do formalnog ~lanstva, bi}e od svega
neke koristi.

Posebno se iz delova konzervativni-

je intelektualne elite, koja je izgradjena na
evropskim kulturnim vrednostima, a u kojoj
se poslednjih decenija gajio bla`i ili izra`eniji
evroskepticizam – skepticizam prema EU –

upravo potencirala razlika izmedju “politi~ke
Evrope“ birokratizovane kroz briselske insti-
tucije, i {ireg zna~enja Evrope, kao kulturnog
prostora kom Srbija neizostavno pripada.
Srbija je u 19. veku i na po~etku 20. veka

sebe izgradjivala po ugledu na evropska
dru{tva, jo{ od Sretenjskog ustava koji je
uzore imao na Zapadu, pa do obrazovnih i
dru{tvenih institucija koje nisu izgradjivane
prema, na primer, ruskom modelu, nego po
zapadnom.

Problem sa paralelama bi bio u
tome {to je Evropska unija kao ideja nastala
uprkos istorijskim evropskim tendencijama, a
ne kao njihov proizvod. Iako bi evroskeptici,
na primer, mogli da pronadju sli~nosti u
planovima Habzbur{ke monarhije za inte-
graciju Srbije kada se prema srpskim seljaci-
ma “nudila“ ideja da bi ako se odreknu
“koruptivne dinastije“ mogli bez carine da
“izvoze svoje svinje {irom Evrope“, svi rani-
ji poku{aji ujedinjenja {ireg evropskog pros-

tora bili su zasnovani na bajonetu. Iako su i
oni, jo{ od Napoleonovih osvajanja, imali
takodje pokri}e u {irenju evropskih vrednos-
ti.

“Ne postoji istorijska paralela EU.
Taj veli~anstveni poku{aj da se prevazidju
milenijumske, verske, civilizacijske i
ekonomske granice nije nikada vidjen u
istoriji. Mo`da je Jugoslavija bila takav

poku{aj u manjim srazmerama. Ovaj na{
balkanski ‘}o{ak za lo{e djake’ }e verovatno
imati posebne odnose sa EU. Posebne odnose
}e imati i Tunis i Turska, mo`da Maroko i
Al`ir“, ka`e istori~ar Predrag Markovi}.

U ovakvoj perspektivi Srbija bi
mo`da ostala sa druge strane granice te “poli-
ti~ke Evrope“, {to nije istorijski usud, koliko
otvara temeljna pitanja u konstrukciji
Evropske unije.

Jo{ krajem 1998. godine, kada su se
nazirali obrisi EU kakvu danas znamo, a to
je globalni politi~ki igra~ za jedinstvenim
trgovinskim prostorom, zajedni~kom valutom
itd., ameri~ki “Tajm“ je objavio specijalno
izdanje na 180 strana sa naslovom “Vizije
Evrope“ gde je izmedju ostalog postavljena
jedna zanimljiva dilema: iako je uspostavljan-
je zajedni~ke Ekonomske i monetarne unije
predstavljeno kao nesumnjivo veliki podvig,
postavilo se pitanje da li je ~isto pro{irenje
teritorije koje jedna ekonomija, u ovom
slu~aju evropska, obuhvata (pitanje je glasilo:
da li je veli~ina zaista bitna?) i da li }e ve}e
ekonomsko podru~je samo po sebi dovesti do
prednosti Evrope u elektronski umre`enoj
globalnoj ekonomiji.

Drugim re~ima, jo{ tada se naziralo
pitanje da li je EMU stvoren kao anahro-
nizam, kao produkt 20. veka koji }e u 21.
veku postati irelevantan. Jer, u trenutku kada
se tra`i ne{to novo, savremenije, {to }e
odgovoriti na izazove globalnog umre`enog
sveta, Evropa je odgovorila “anahronim kon-
ceptom“, jer je EU “supranacionalni koncept
samo u naju`e shva}enom istorijskom smis-
lu“. Re~ je o uglu gledanja koji ka`e da je
EU koncept koji samo vr{i transfer geograf-
skog suvereniteta na regionalni nivo, dakle
kao nacionalna dr`ava, samo ve}a i slo`enija,
a moderno doba je tra`ilo, i jo{ uvek tra`i,
koncepte koji }e se suprotstaviti geografskim
osnovama savremene ekonomije i sveta.

“U srednjem veku nije se postavlja-
lo pitanje koga bi trebalo uklju~iti u Evropu.
Evropa je bila definisana pojmovima uni-
verzalnog verovanja, latinskog hri{}anstva,
geografija je tu igrala sporednu ulogu. U
modernoj Evropi koja je izrasla iz sred-
njovekovnih korena, pojavile su se geografs-
ki odredjene suverene dr`ave sa fiksiranim
granicama. Mi ~esto verujemo da je tako odu-
vek bilo i da }e tako zauvek biti. Ali
geografija je samo jedan na~in organizacije
ekonomije i politi~kog `ivota“, pi{e u maga-
zinu “Tajm“ iz 1998. godine.

Predrag Markovi} ka`e da je u
srednjem veku postojalo vi{e Evropa.

“U vreme kada je Srbija bila deo
‘vizantijskog Komonvelta’, taj vizantijski deo

[TA AAKO NNE EEU?
KAKO SMO 56 ODSTO SPREMNI DA UDJEMO U EU I 100 ODSTO NISMO

ISTRA@IVANJE SRBIJA I EVROPA

Trenutno se kao alternativa nudi “Open Balkan“, balkanski mini-{engen, povezivanje balkanskih dr`avica koje su 
ostale sa druge strane granice politi~ke Evrope, poput ute{ne nagrade ili ~ekaonice kojom bi se lak{e 
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Ne postoji istorijska paralela EU. Taj veli~anstveni
poku{aj da se prevaziðu milenijumske, verske, civilizacijske
i ekonomske granice nije nikada vidjen u istoriji. Mo`da je
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Turska, mo`da Maroko i Al`ir

Predrag Markovi}, istori~ar
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Evrope je bio prefinjeniji od Zapada. U
ranom srednjem veku Carigrad je bio vele-
grad, a zapadni vitezovi su li~ili na Hogara
Stra{nog. Na dvorovima Nemanji}a na~in
`ivota su odredjivale vizantijske princeze“,
ka`e on.

Re~ je zapravo o tome da bi upra-
vo pogled u pro{lost mogao da nam poka`e
kako bi budu}nost mogla da izgleda, pogled
u doba kada su granice bile promenljiva kat-
egorija – ne samo u smislu ~e{}ih ratova,
nego kada je koncept granica i suvereniteta
bio druga~iji. Nadle`nost i autoritet centara
mo}i se geografski preklapao, bilo da je re~
o papi ili o kraljevima i carevima. U
budu}nosti bi razne multinacionalne kompani-
je mogle, na neki na~in to ve} i ~ine, da
imaju ulogu tog centra mo}i koji nadilazi
granice. Pitanje se nametalo da li je
naddr`ava koja ima ve}u teritoriju i du`e
granice re{enje za vreme u kom su (globalne)
granice problem.

Evropska unija je prolazila kroz
razli~ite krize u poslednjih dvadeset godina
koje su pokazale da su granice – ~ije je
brisanje najve}i domet ovog koncepta –
zapravo i dalje osnov svega. Bilo da je re~ o
velikoj ekonomskoj krizi, u kojoj se videlo da
EU nema odgovor na apsurd da Evropska
centralna banka izdaje valutu ali nema glavni
autoritet i teritoriju na kojoj je kontroli{e; bilo
da je re~ o korona-krizi u kojoj je evropska
solidarnost stavljena na ~ekanje.

Mo`da Evropa prosto ima globalnu
ulogu anahrone sile, mo`da je prosto tako
sudjeno, uostalom nekada se od imena ne
mo`e pobe}i, pa to va`i i za Stari kontinent.
Tek, trenutno je Evropa jedina dostupna opci-
ja, ili je bar ta ideja trenutno dominantna.
Evropa je od pada Milo{evi}a bila mera
srpske politike, ta~nije op{ta mera sukoba u
srpskoj politici, u naj{iroj podeli na one za
koje Evropa nema alternativu, preko politike
“I Kosovo i Evropa“ koja jeste implicirala da
su Kosovo i Evropa ne{to {to je medjusobno
suprotstavljeno, ali da se nekako mo`e izgu-
rati; pa do one politike koju je u jednoj kam-

panji SRS nazvala “I Kosovo i Rusija“.
U srednjem veku su manje dr`ave i

entiteti imali vazalne polo`aje, pa ~esto i vi{e
“nadredjenih“, tako su se odr`avale. Moderna
Evropa i Evropska unija sa njom su iza{le iz
Hladnog rata, gde je ostao, ili zaostao ose}aj
da se mora pripadati jednoj strani, gde se
globalna politika zasnivala na principu “ili si
sa nama, ili si protiv nas“. Jedan od tih
recidiva je i insistiranje na zajedni~koj
spoljnoj politici Evropske unije, jer su stari
koncepti ipak `ilaviji nego {to se mislilo pre
dvadeset godina.

A prema poslednjem Izve{taju EK,
kada je re~ o “klasteru o spoljnim odnosima“,
navodi se da su ukupni obrasci Srbije u
uskladjivanju sa zajedni~kom spoljnom i
bezbednosnom politikom EU ostali uglavnom
nepromenjeni, odnosno da je “odredjeni broj

akcija Srbije bio u suprotnosti sa stavovima
EU o spoljnoj politici“. Stopa uskladjenosti je
pro{le godine iznosila 56 odsto, ali je porasla
na 61 odsto u 2021. godini.

Kada se Srbija izgradjivala kao
moderna dr`ava u 19. veku, bio je to
evropocentri~an svet, a Rusija koja se u
razli~itima fazama nametala kao sila za{titni-

ca, ba{ kao i Austrija koja je u pojedinim
fazama bila najve}i ekonomski partner i poli-
ti~ki pokrovitelj; pa i Francuska koja je bila
izvor kulturnih uzora i saveznik u periodima
sukoba sa Austrijom – sve one su bile medju
samo nekoliko evropskih sila koje su igrale
globalnu igru.

“Danas ne postoje vi{e pojedina~ne
evropske sile. Samo Evropska unija mo`e da
bude va`na u svetu velikih divova kao {to su
SAD i Kina. Na svetskom nivou, Rusija }e
biti osrednja ekonomska sila“, ka`e Predrag
Markovi}.

Zato bi i ideja o renesansi
nesvrstanosti, odnosno da Srbija kao nekad
Jugoslavija igra izmedju dve velike sile,
unapred bila osudjena na propast, pre svega
zato {to te dve sile (u tom formatu) vi{e ne
postoje.

“Da, mnogi veruju da bi Srbija
mogla da opona{a Jugoslaviju i njeno igranje
na zidu izmedju dva bloka. U doba Hladnog
rata, jedini evropski saveznik Kine bila je
Albanija. Nije imala neku veliku korist od
toga. Danas je sasvim druga~iji odnos snaga
i globalni kontekst. Mo`da }e Srbija da isko-
risti polo`aj glavnog kineskog saveznika u
regionu“, ka`e Predrag Markovi}.

Ako bi se danas podvla~ila neka
zami{ljena crta, iako ovo pitanje nije jo{ na
agendi, sa evropskim perspektivama koje
izgledaju sve neizvesnije, evroskepticizam
nije pustio korenje u Srbiji vi{e nego {to bi
neko pomislio. Ako bi se sada, na primer,
odr`ao referendum, Srbija bi (pod uslovom da
bi u ovom hipoteti~kom scenariju za pristu-
panje EU bilo dovoljno vi{e od 50 odsto
iza{lih glasa~a), pristala na u~lanjenje, ali bi
bila i dr`ava sa najmanjom podr{kom pristu-
panju EU od pro{irenja 2004. godine (ne
ra~unaju}i Maltu gde je evropska ideja jedva
pro{la sa 53 odsto glasova “za“ i dr`ave u
kojima nije odr`an referendum).

Ako bismo se pozvali na istra`ivan-
ja koja su ove godine radjena, u Srbiji bi za
ulazak u EU glasalo izmedju 57 i 62 odsto
glasa~a.

Prema istra`ivanju Ministarstva za
evropske integracije objavljenom krajem sep-
tembra, 57 odsto gradjana bi glasalo za
ulazak zemlje u EU, {to je rast od osam odsto
u odnosu na pro{lu godinu, 30 odsto gradjana
bilo bi protiv, a neopredeljenih je 12 odsto.
Prema istra`ivanju Ninamedije koje je radjeno
za Delegaciju EU u Srbiji, objavljenom u

julu, ako bi se uzeli u obzir samo opredeljeni
rezultat bi bio 62 : 38 odsto.

Procenti se, nekako, poklapaju sa
uskladjeno{}u Srbije sa zajedni~kom
spoljnom i bezbednosnom politikom. Da li to,
kao u vicu, zna~i da smo 56 odsto spremni
za Evropsku uniju, a 100 odsto nismo?

Zanimljivo je da bi, u slu~aju da se
sa ovim rezultatima Srbija u~lani u EU, druga
iza Srbije na listi najmanje entuzijasti~nih

novih ~lanica bila Hrvatska koja se za u~lan-
jenje u EU odlu~ila sa 66 odsto glasova “za“
na nacionalnom referendumu.

Hrvatski slu~aj, sa kojim gradjani u
Srbiji imaju najvi{e kontakta, jeste i naj~e{}i
evroskepti~ni argument. Svako ko se
provozao taksijem na hrvatskom primorju ili
po ulicama Zagreba, ili ako je popio pivo u
nekoj slavonskoj kafani, mogao je da ~uje
re~i razo~aranja.

Hrvatska se ~lanstvom u EU pre-
bacila sa druge strane granice “politi~ke
Evrope“, nisu to vi{e onako jake civilizaci-
jske granice kao u 19. veku, nisu ni blizu
gvozdene kao tokom Hladnog rata, ali su
granice koje su o~igledno i dalje veoma
va`ne.

Iako zvu~i kao izandjala mantra, {to
i jeste, ima ne{to u onim porukama briselskih
fotelja{a da je ~lanstvo u EU proces, a da je
formalno u~lanjenje samo jedan u nizu kora-
ka. Razo~aranje je takodje prirodan deo tog
procesa.

Ne{to poput igranja u Ligi {ampi-
ona. Prirodno je da se bude razo~aran kada
Zvezda i Partizan budu ~etvrti u grupi Lige
{ampiona (a oba kluba su se po dva puta u
poslednjih 20 godina plasirala u Ligu {ampi-
ona i oba puta bili su poslednji u grupi), {to
ne zna~i da bi to razo~aranje menjali za plas-
man u najja~u (dostupnu) ligu.

Ili je mo`da bolje ovako: nema
ni~eg lo{eg u ekonomskim pobedama protiv
Hrvatske (o kojima toliko slu{amo), ali prvo
bi valjalo da igramo u istoj ligi. Iako prethod-
no, kako stoje stvari, treba odigrati jo{ jedan
krug kvalifikacija.

Jedno od op{tih mesta
srpske veze sa politikom
Evrope jeste da su elite bile
proevropski nastrojene, {to
se ne bi moglo re~i za {ire
mase



12 Decembar 2021.Dijaspora

Pi{e: Dr Marko Lopu{ina

Na panelu “Spona“ o medi-
jima u rasejanju, koji su
organizovali udru`enje

“Most” i udru`enje “Koreni”,
ekspert za srpsko rasejanje dr
Marko Lopu{ina je predstavio
svoju malu studiju o zna~aju tih
medija za maticu Srbiju i sve
Srbe sveta.

Jo{ 1813. godine u Be~u
su pokrenute prve “Novine
serpske”. Danas be~ki Srbi plani-
raju da nastave izdavanje ovih
prvih srpskih novina. U Pitsburgu
je 1901. pokrenut “Amerikanski
Srbobran”.

Radio ^ikago i list
“Srpsko Ogledalo” proslavili su
nedavno ~etvrt veka postojanja.
To sve govori dve stvari, da su
srpski mediji nastali i razvijaju se
u srpskom rasejanju, a drugo da
su na{i mediji u tudjini `ilavi i
veoma `ivi.

Bilo ih je 2010. godine
oko 90 u 25 dr`ava sveta. Danas
ih je preko 200 u 50 zemalja na
planeti Zemlji. To je najvi{e srp-
skih medija u tudjini ikada u
istoriji na{eg naroda. Imamo ih
tako brojne zato {to Srbi u rase-
janju jako `ele da budu u stalnoj
vezi sa maticom Srbijom.

Od 1966. godine iseljeni
radnici u Evropi su se tri deceni-
je bavili fudbalom. Potom su se
20 godina bavili folklorom. Nove
generacije iseljenih se bave fil-
mom, televizijom i drugim medi-
jima. Imamo danas srpsku televiz-
iju u Minhenu, Be~u, ^ikagu,
Sidneju, Filadelfiji i drugim

metropolama.
Imamo stotinak listova

na{ih organizacija (“Na{a re~“ u
Rumuniji, “Sloboda“ u ^ikagu“),
crkvenih novina i ~asopisa parohi-
ja i eparhija i sajtova klubova,
udru`enja, dru{tava, saveza. Sajt
Srba u Mariboru pose}uje 23 mil-
iona ljudi. Imamo na desetine
fejsbuk-stranica Srbi u Berlinu,
Parizu, Stokholmu, Londonu,
Torontu.

Veze iseljenih Srba
preko njihovih medija sa maticom
Srbijom nikada nisu bile ~vr{}e
nego sada. Mediji u rasejanju su
postali veoma uticajni i va`ni za
razvoj patriotizma u tudjini i za
o~uvanje nacionalnog identiteta.

Evo jednog sve`eg
primera:

Teslina nau~na fondacija
iz Filadelfije ima Tesla televiziju,
koju koristi za razvoj i o~uvanje

srpskog nacionalnog identiteta.
Ona realizuje, u saradnji sa mati-
com Srbijom, projekat TESLIN
NAROD o svim Srbima sveta.
Radi se dokumentarni film i knji-
ga o slozi i jedinstvu srpskog nar-
oda u otad`binskim zemljama i na
svim svetskim meridijanima. O
tome za Tesla TV govore ugledni
Srbi iz matice i rasejanja.

Glavna teza ovog medi-
jskog TV filma je da bi spona
na{eg naroda trebalo da bude
jedinstveni Srpski nacionalni pro-
gram, koji je predstavljen u filmu,
~ija je premijera bila 10. jula
2020. godine na proslavi rodjen-
dana srpskog genija u SAD i u
Srbiji.

Mo`e se srpskim mediji-
ma u dijaspori zameriti da nisu
dovoljno profesionalni, da mu~e
muku sa finansiranjem, da
podle`u ~arima industrije zabave i

senzacionalizma, da nedovoljno
istra`uju glavne probleme srpske
nacije, da nekad rade protiv sebe,
odnosno napadaju SPC i njene
vladike (u Njujorku), ali je to spo-
radi~no s obzirom na to da su ti
mediji u su{tini IZVOR istine o
Srbiji i srpskom narodu u tudjim
zemljama. Oni su ~esto akteri
velikih srpskih manifestacije, kao
{to su Dani srpske kulture u zeml-
jama EU ili Festivali srpskog
filma u Americi.

Kako se zbog preterane
komercijalizacije poslednjih godi-
na u ve}ini srpskih medija u mati-
ci sve slabije pi{e o srpskoj dijas-
pori, to je zna~aj srpskih medija u
rasejanju jo{ ve}i. I potreba za
njima u dijaspori je sve ve}a.
Nedavno je, na primer, uga{en
portal NA[I U SVETU, ali je
odmah iznikao drugi portal
RASEJANJE, koji se isklju~ivo

bavi li~nostima i dogadjajima u
srpskoj dijaspori.

Mi treba da znamo da
nema potpune istorije srpskog nar-
oda bez `ivota zagrani~nih Srba.
Na{a kultura i pismenost su za~eti
u emigraciji. SPC veliki deo svoje
istorije ima u inostranstvu, gde se
danas nalazi ve}ina od 40 eparhi-
ja SPC. I na{a Crkva je postala
zagrani~na, crkva srpske dijas-
pore.

U dijaspori se danas
nalazi DRUGA SRBIJA, zemlja
iseljenika, koja ima srpsku pamet
i kapital, procenjen na 60 milijar-
di dolara.

Srbija kao matica se
trudi da vrati svoj iseljeni narod
ku}i. U tom procesu uloga srpskih
medija u rasejanju je veoma
va`na. Oni {ire svest o potrebi da
matica Srbija bude zdrava i
napredna zemlja svih Srba sveta.
Ti mediji su most i spona srpskog
naroda na planeti Zemlji. A ima
nas 11 miliona u 159 dr`ava sveta.

Dr`ava Srbija i posebno
Ministarstvo spoljnih poslova pre-
poznali su zna~aj na{ih medija u
rasejanu za razvoj srpskog
nacionalnog bi}a i na{e matice. Sa
njima Uprava za dijasporu i Srbe
u regionu, a na primer i RTS i
Radio Beograd, odr`avaju stalne
veze i saradjuju na zajedni~kim
projektima. RTS upravo slavi 30
godina svog satelitskog programa
za dijasporu.

Nadam se da }e i
Sporazum o saradnji, koji potpisu-
ju danas udru`enje “Koreni” i
udru`enje “Most”, biti nova spona
matice i dijaspore.

MEDIJI U RASEJANJU – ^VRSTA SPONA SA MATICOM
Danas u dijaspori imamo preko 200 medija u 50 zemalja na planeti Zemlji. To je najvi{e srpskih medija u tudjini ikada u istoriji 

na{eg naroda. Oni imaju ~vrstu vezu sa otad`binom. [ire patriotizam i ja~aju nacionalni identitet

REKLAMIRAJTE SE 
U OGLEDALU
773.744.0373

OGLEDALO JE LIST 
KOJI NAS POVEZUJE!
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Uprostorijama Srpske narodne
odbrane u ^ikagu nedavno je
priredjen zanimljiv susret sa umet-

nikom, Savom Rako~evi}em, slikarem i
knji`evnikom, koji je predstavio svoju
knjigu poezije “Tami za ledjima“, a gosti-
ma je prikazan i zanimljiv film pod istim
nazivom, koji je priredio Vojin Drenovac.

Ovda{njoj publici nije potrebno
posebno predstavljati Savu Rako~evi}a, ~ije
su slike u galerijama {irom sveta, a stihovi
mo}nim i pa`ljivo biranim re~ima o`ivl-
javaju slike, daju im ton, melodiju i novu
dimenziju.

“Tami za ledjima je mo}na
metafora koja ozna~ava nepoznati svet u
kome je sve suprotno od ovog na{eg,
gledano kroz astrofizi~ke nao~are, to je
poetizacija teze o antinomiji materija-anti-
materija. Sve je u paradoksima, apsurdima
i nadrealisti~kim iznenadjenjima, u prekras-
noj i preta~noj metafori – Svet je ispunje-
na praznina“, ka`e za “Ogledalo” gospodin
Rako~evi}.

Pesme su nastale u periodu 2001-
2002. godine, i sve one su tematski
povezane. U re~ima ovih pesama prepozna-
ju se i umetnikove slike, pa se boje, misli
i re~i prepli}u u eksploziji pokreta, emoci-
ja, vizija i nade. Zbirka je objavljena u
Beogradu, a pesme su povremeno objavlji-
vane i na stranicama “Ogledala”.

Film “Tami za ledjima“ nastoji da
poeziju i slikarstvo pove`e, vizualizuje u
novoj formi, koriste}i dva razli~ita umet-
ni~ka jezika, a ideju je realizovao Vojin
Drenovac, dugogodi{nji prijatelj gospodina
Rako~evi}a.

“Sve je po~elo negde u februaru
2019. prilikom jedne moje posete Savi.

Nakon nekoliko sati razgovora do{lo je
vreme da krenem ku}i, a bilo je skoro 11
sati uve~e. Naravno, Savi se nije spavalo, a
`eleo je ne{to da mi poka`e. Rekoh, mo`e
i drugi put kad dodjem. Ali on je insistirao
i stavio disk u CD plejer. Na disku su bile
pesme koje je on napisao iz zbirke pesama
’Tami za ledjima’, za koju ja tada nisam
znao. Pesme je ~itao Vitomir Vico Dardi}.
Zanemeo sam kad sam ga ~uo, jer takav

glas, kao i na~in ~itanja, nisam nigde rani-
je sreo. Pa`ljivo sam saslu{ao disk do kraja
i na kraju Savi samo kratko rekao – ovo ne
mo`e da ide ovako, moramo to da vizual-
izujemo i pove`emo nekako sa tvojim
slikama. I Sava mi je dao disk da naprav-
im nekoliko kopija.

Na putu ku}i disk sam ponovo
slu{ao u autu. Bio sam odu{evljen. Nisam

znao iz koje je to zbirke pesama, kako se
koja pesma zove i kako su rasporedjene u
zbirci. To mi sve nije smetalo da u nared-
na dva-tri dana napravim prvu verziju
filma, jer sam ve} imao puno snimljenih
Savinih slika. I tako je to po~elo.

Kada smo se ponovo videli posle
par meseci, rekao sam mu o filmu i on mi
je dao knjigu pesama ’Tami za ledjima’.
Tada sam imao sve, znao sam koja je koja

pesma i kako je cela
knjiga organizovana.
To je zahtevalo pot-
punu reorganizaciju
filma, {to mu je kas-
nije dalo jednu poseb-
nu lepotu. Naravno da
sam film pokazao
nekim prijateljima
`ele}i da ~ujem nji-
hove primedbe i sug-
estije.

Pandemija je
u~inila svoje, a prilika
da film prika`em i
podelim njegovu lepo-
tu sa drugim ljudima
je izostala. Ali, evo,
sada se ta prilika
ukazala i nadam se da
}e film biti lepo prih-

va}en“, ka`e Vojin Drenovac.
I dalje }emo ~itati stihove i

u`ivati u slikama Save Rako~evi}a, koji
ima jo{ mnogo toga da oslika i ka`e.

“Uradi}u onoliko toga koliko mi
vreme dozvoli. Na ~emu sada radim?
Tra`im zaboravljene re~i, da ih pretvorim
u boju“, dodaje Rako~evi}.

Mila Filipovi}

TAMI ZA LEDJIMA
Susret sa umetnikom – Sava Rako~evi}, slikar i knji`evnik

Posle velikog uspeha
prethodnog romana Vlasnik
svega na{eg, za koji je

autorka dobila Nagradu “Isidora
Sekuli}“ za najbolju knjigu proze
na srpskom jeziku u 2019. godini,
novi roman Nine Sav~i} U lanci-
ma upravo je objavljen u izdanju
Arhipelaga u ediciji Zlatno runo.

Junak romana U lancima
je pisac govora i saop{tenja u jed-
nom va`nom ministarstvu u
Beogradu. U jednom trenutku
junak romana odlu~uje da se bavi
i dodatnim poslom – pisanjem
posmrtnih govora i telegrama. Taj
posao dovodi ga u vezu s
neobi~nim dnevnikom koji }e mu
odjednom rasvetliti porodi~nu trau-
mu, istoriju njegove majke i spi-
ralu vidljivog i nevidljivog nasilja
u obi~noj ljudskoj svakodnevici.
Kada od klijentkinje dobije ponudu
da napi{e roman o njenom ocu
Generalu, junak romana U lancima

}e tek kasnije shvatiti da je, zapra-
vo, tako iznenada dobio priliku
koju ne}e mo}i da odbije – da

napi{e roman o sebi i o svojoj
porodici.

Ispri~an u prvom licu i u
mu{kom rodu, pun zapleta i
sna`nih pri~a o unutra{njim
lomovima u svakodnevici ljudskog
`ivota, uzbudljivi roman Nine
Sav~i} U lancima pripoveda o
lancima iskustva i kulture, zabrana
i vaspitanja koji nas vezuju bez
na{e pomisli da ih ikada rask-
inemo.

Roman U lancima je
upe~atljiva pri~a iz savremenog
Beograda o patnji i nasilju, o
ljubavi i strasti, o dominaciji i ner-
azumevanju, o ljudima s kojima
`ivimo a da se s njima nikada ne
razumemo, o dnevnicima koji se
iznenada pojavljuju i o istinama
koje se nikada ne}e mo}i prikriti.

Nina Sav~i} je knji`evni-

ca, likovna umetnica, teoreti~arka
kulture i medija, dizajnerka i
kolumnistkinja. Diplomirala je na
Filolo{kom fakultetu u Beogradu
na odseku Srpski jezik i

knji`evnost i na Fakultetu primen-
jenih umetnosti na odseku
Unutra{nja arhitektura.
Magistrirala je Teoriju umetnosti i
medija. Magistarski rad objavljen
je pod nazivom Njujork u fil-
movima Martina Skorsezea: anal-
iza lokalisti~kih situacija.
Doktorirala je na smeru Teorija
dramskih umetnosti, medija i kul-
ture (FDU) s temom Teorije
sitkoma (ameri~ki sitkom,
1980-2016). Objavljivala je pri~e,
pesme za decu, kao i tekstove iz
oblasti filma, knji`evnosti i jezika.
Od 2013. kolumnista je dnevnog
lista Danas, pisac radio-drama za
decu za Prvi program Radio
Beograda i stalni saradnik Nove
ekonomije. @ivi u Beogradu.

www.arhipelag.rs

U LANCIMA
Novi roman Nine Sav~i} u izdanju Arhipelaga

Sava Rako~evi}
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Onima koji razmi{ljaju o
novogodi{njim pokloni-
ma, mo`da }e inspiraci-

ja biti neobi~an hobi ^a~anke
Aleksandre Vidanovi}. Ona
oslikava ki{obrane, majice,
haljine i mantile, koje uglavnom
prodaje na humanitarnim licitaci-
jama za le~enje dece. Inspiraciju
nalazi svugde, slika motive i po
`elji, a najprodavaniji je ki{obran
sa motivom Malog princa. Prvi
ki{obran – tugobran, oslikala je
za sebe da joj bude branilac od
tu`nih misli, ali od kada su njen
rad na dru{tvenim mre`ama
drugi videli, za neobi~ne
ki{obrane vlada veliko intereso-
vanje.

Uz ljubav, ve{tine i pravi
alat ova talentovana u~iteljica
ki{obranima daje umetni~ku notu:
“Umetnost mo`e da bude na bilo
~emu {to nosite. Da li je to deo
garderobe, da li je to obi~an
upotrebni predmet, kao {to je
ki{obran, va{a je stvar gde }ete tu
umetnost poneti. Naravno, umet-
nost se prvo nosi u du{i, ali vrlo
lako mo`e da bude predmet koji
nosite svakoga dana i pokazujete
koliko vam je stalo i koliko negu-
jete lepe stvari.“

Aleksandra Vidanovi} je
u~iteljica bez stalnog posla iz
Beograda, koja u slobodno vreme
ki{obranima daje novi `ivot.
Njene kreacije nastaju u kuhinji

stana od 40 kvadrata u kojem `ivi
sa suprugom i dvojicom sinova.
Kuhinju je nazvala ~udosoba, jer
je to jedino mesto gde, kako ka`e,
ne smeta nikome, jer deca imaju
prostor za igru i u~enje, a suprug

slobodan pogled ka televizoru.
“U malom stanu ume da

bude poprili~na gu`va. Djordje i
Kosta znaju da u ~udosobi ne
diraju ni{ta. Mojim povla~enjem u

kuhinju, oni su dobili svoj prostor.
Tamo su igra~ke, a u mom }o{ku,
~etkice i boje. Tamo su fudbalska
utakmica ili crtani filmovi, a u
kuhinji muzika koja me opu{ta. “

Aleksandra ima punu

podr{ku od porodice i prijatelja,
pre svih od supruga. On je
uklju~en u proces i fizi~ki, pa
pakuje i {alje pakete, dok sestra i
majka usmeravaju, daju ideje, dele

objave i pri~e. Za sebe ka`e da je
uvek bila mazalo, pa je verovatno
svoj talenat izgradila kroz {kolo-
vanje.

Motiv Malog princa je
prvi koji je naslikala i do sada je

najtra`eniji. Aleksandra izdvaja
pri~u kako je nastao jedan od
naru~enih motiva: “Poseban je
ki{obran koji je suprug naru~io
svojoj supruzi za godi{njicu

braka. Na njemu su se na{la nji-
hova mesta {irom sveta, kao i
destinacija na kojoj ju je zaprosio.
Taj ki{obran sam poslala
kurirskom slu`bom sa natpisom
’cerada za auto’, kako ga supruga
ne bi otpakovala dok mu` ne
dodje sa posla i li~no je iznena-
di.“

“Kada pored nagrada na
dr`avnom nivou (dva puta sam
osvajala tre}u nagradu na konkur-
su Digitalni ~as) i snimljenih
~asova na televiziji za vreme pan-
demije, budete i dalje ne~ija
zamena, ne znaju}i kada }e biti
slede}e anga`ovanje, umesto da
o~ajavate, nau~ite da se borite. Ja
se borim tugobranima, jer uz njih
su i oblaci lep{i.“ Iako jo{ uvek
nema stalan posao, Aleksandrina
`elja je da svoje djake nau~i da
oslikavaju ki{obrane i zajedno
u~estvuju u humanitarnim akcija-
ma.

“Postoji plan da mi se
priklju~e, pa da ih nau~im kako
da oslikavaju ki{obrane u na{oj
u~eni~koj zadruzi. Vi{e puta sam
ih uklju~ivala u projekte kroz koje
poma`emo drugima. Mislim da je
to mnogo va`nije. Nau~i}e oni i
slova i brojeve, ali im moramo
negovati de~ju du{u. @elim da
budu dobri ljudi, bez obzira na to
~ime }e se sutra baviti“, ka`e
Aleksandra Vidanovi}, tvorac
tugobrana iz ~udosobe.

MALI PRINC IZ KUHINJE

Mno{tvo problema u regionu
Balkana navodi mlade ljude da tra`e bolje
prilike u drugim zemljama, a region ne}e
mo}i da ekonomski sustigne ostatak
Evrope bez mladih talenata. [irom
Balkana op{ta populacija se smanjuje i
postaje starija, a ukoliko se to ne
promeni, mo`e se o~ekivati jo{ br`e isel-
javanje ljudi.

P r e m a
p o d a c i m a
Agencije EU za
s t a t i s t i k u
(Eurostat), Srbiju
je u periodu od
2013. do 2020.
godine napustilo
vi{e od 240.000 gradjana. Uprkos bom-
basti~nim najavama kako je u na{oj
zemlji nastupilo “zlatno doba” i da je
ekonomija Srbije najbr`e rastu}a u
Evropi, veliki broj gradjana odlu~uje da
sre}u i profesionalnu afirmaciju potra`i
izvan granica na{e zemlje. Na alarmantne
podatke, kad je u pitanju Srbija, u svojoj

kolumni nedavno je upozorio i predsednik
Odbora za spoljne poslove Evropskog
parlamenta Tonino Picula, koji je istakao
da “mladi i obrazovani nogama” glasaju
protiv aktuelnog predsednika Srbije.

Podaci pokazuju i da je broj
odlazaka iz na{e zemlje u konstantnom
rastu. Broj gradjana 2017. koji su dobili

b o r a v i { n u
dozvolu u EU je
iznosio 40.350, a
godinu dana kas-
nije broj odlaza-
ka iz Srbije goto-
vo da je dupliran
u odnosu na
2013. i iznosio je

~ak 52.049. Zvani~ni podaci o migracija-
ma za 2019. nisu poznati, dok najnoviji
podaci Eurostata, objavljeni u novembru
ove godine, pokazuju da je Srbiju tokom
2020, uprkos ograni~enom kretanju i pan-
demiji virusa korona, napustilo 40.872
gradjana.

Da je zabrinjavaju}i procenat

onih koji odlaze iz Srbije, pokazuje i
informacija do koje je do{ao portal
Euobserver, a prema kojoj se razmatra
ukidanje bezviznog re`ima zemljama
Zapadnog Balkana, medju kojima je i
Srbija. Prema internom dokumentu EU, u
koji je pomenuti portal imao uvid, Srbija
je svrstana medju 10 najproblemati~nijih
zemalja kad je u pitanju po{tovanje
bezviznog re`ima.

Razlozi odlaska mladih su
uglovnom ekonomski, ve}i prihod i bolji
kvalitet `ivota, ali i zbog sistema u Srbiji
u kome je rasprostranjena korupcija,
poreme}en sistem vrednosti i napredovan-
ja.

Iz istih razloga napu{taju svoje
zemlje i na{i susedi. Za osam godina
300.000 Hrvata je napustilo svoju zemlju,
a prema UN Hrvatska je medju pet najs-
tarijih svetskih populacija i najugro`enije
demografsko podru~je na svetu.

Bosnu i Hercegovinu je od 2013.
do 2019. godine napustilo 530.000
stanovnika, a iseljavanje se nastavlja do

danas. Severna Makedonija je prema
poslednjim rezultati popisa stanovni{tva
za 19 godina izgubila oko 190.000 grad-
jana. Sli~na situacija je i u Crnoj Gori
koju godi{nje napu{ta nekoliko hiljada
ljudi odlaze}i u EU ili SAD.

Urgentni problem u Srbiji je i to
{to je na pragu demografske starosti,
natalitet je najmanji u poslednjih 10 god-
ina, a broj `ivorodjene dece ima trend
pada.

U Srbiji je u 2020. godini reg-
istrovano 14.933 vi{e smrtnih slu~ajeva u
odnosu na prosek u periodu 2016-2019.
godine, {to predstavlja vi{ak smrtnosti od
+14,7 odsto. Takodje, pove}ana je i smrt-
nost odoj~adi, koja je zna~ajan i osetljiv
indikator kako zdravstvenog stanja i
zdravstvene za{tite stanovni{tva, tako i
stanja u socio-ekonomskoj i drugim sfera-
ma dru{tva.

Kao naj~e{}i uzroci smrti u
2020. godini navode se bolesti sistema
krvotoka 47,3 odsto, tumori 18,3,
kovid-19 8,9, sistemske bolesti tri odsto.

ISELJAVANJE BALKANA
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GLUMCI ODBIJAJU
SARADNJU 

SA LE^I]EM

Sve predstave koje su bile
deo programa 38. po redu
Pozori{nih susreta u

Br~kom povukle su se iz
takmi~arskog dela zato {to je
Branislav Le~i} ~lan `irija festi-

vala. Iako su neke predstave ipak
izvedene u prethodnim danima iz
po{tovanja prema publici, sve su
odustale od takmi~arskog dela, a
Danijela [tajnfeld je to nazvala
“herojskim ~inom“.

“U trenutku kada sam
video da se de{ava seljenje tog
problema sa mnom iz Srbije, ja
sam ponudio svoju ostavku orga-
nizacionom odboru, a oni su to
odbili rekav{i da su suvi{e ozbil-
jan festival da bi bilo ko sa strane
ili iznutra u toku festivala menjao
njihova statutarna pravila. Rekli
su mi da ukoliko odstupim iz
`irija da }u snositi posledice, jer
imam ugovor potpisan sa njima“,
objasnio je Le~i}.

“Nije to pitanje li~nog
animoziteta ve} se radi o op{tem
javnom pritisku koji je u dru{tvu
uspostavljen“, istakao je Le~i} i
dodao da su se mnoge njegove
kolege povele trendom da ni
zakon ne poma`e da je neko
nevin, ukoliko se u medijima
okarakteri{e kao krivac. Obavlja
se progon sli~an srednjovekovnom
lovu na ve{tice, dodao je Le~i}.

Glumac Milo{
Timotijevi} deo je ansambla pred-
stave “64“ Ateljea 212 koji je na
festivalu u Br~kom solidarno stao
uz koleginicu Danijelu [tajnfeld
poru~uje da nijedan vid nasilja nije
dozvoljen. 

On tvrdi da glumci do
samog po~etka predstave nisu
znali da }e Branislav Le~i},
glumac i politi~ar kojeg je
Danijela [tajnfeld optu`ila za silo-

vanje, biti deo `irija. “Mi smo tu
predstavu odigrali zbog publike u
Br~kom, saznali smo sat vremena
pred samo igranje ko su ~lanovi
`irija“, objasnio je Timotijevi}.

“Kada smo stigli tamo
shvatili smo ko je u `iriju i
odlu~ili smo da predstavu odi-
gramo, ali da se povu~emo iz
konkurencije za nagradu. To je

bilo jedino re{enje da publici
pru`imo ono {to `eli, ali da ne
podr`imo sve ono {to Le~i} radi u
medijima proteklih nedelja i blati
na{u koleginicu“, rekao je
Timotijevi}.

Podsetimo, ovo nije prvi
put da Le~i}eve kolege odbijaju
da saradjuju s njim. Deo
gluma~kog ansambala
Beogradskog dramskog pozori{ta
je zatra`io od direktora Juga
Radivojevi}a da Branislav Le~i}
ne igra u predstavi “Kad su cve-
tale tikve”. 

Le~i} je najavio da }e
protiv svakog prijavljenog za koga
tvrdi da je po~inio krivi~no delo
na njegovu {tetu, podneti tu`bu za
naknadu {tete za povredu ~asti i
ugleda.

KUSTURICI 
“BEOGRADSKI 

POBEDNIK”

Reditelj Emir Kusturica
dobitnik je presti`ne nagrade
“Beogradski pobednik“ za izuze-
tan doprinos filmskoj umetnosti,
koja }e mu biti uru~ena na pred-
stoje}em, jubilarnom, 50. Festu.
Ovo je najavio Jugoslav
Panteli}, umetni~ki direktor
Festa i direktor Jugoslovenske
kinoteke na otvaranju ciklusa
“Velikani svetskog filma“ u
Kinoteci, posve}enog upravo
Kusturici.

Povod ove retrospektive
je 40 godina od premijernog
prikazivanja filma “Sje}a{ li se

Doli Bel“, a pred publikom su i
svi ostali filmovi ovog velikana.

Jubilarno izdanje Festa,
kako je najavio Panteli}, bi}e
odr`ano od 25. februara do 5.
marta 2022. godine. S obzirom na
koronu i sve izazove kojima smo
okru`eni, slogan 50. Festa }e biti
“Novi hrabri svet“.

FILM “KELTI” 
DOBITNIK NAGRADE 

“VIENALE”

Novi doma}i igrani film
“Kelti“ Milice Tomovi} osvojio je
nagradu `irija ~italaca be~kog lista
“Standard“ na ovogodi{njem
izdanju Filmskom festivalu
“Viennale“ u Be~u, pokrenutog
jo{ davne 1960. godine.

Nagrada se dodeljuje
filmu koji nema austrijskog dis-
tributera, a ~ije prikazivanje po
bioskopima Austrije `iri posebno
preporu~uje.

Debiju Milice Tomovi}
na planu igranog dugometra`nog
ostvarenja dodeljene su i nagrada
`irija kritike i nagrada za najbolji
dugometra`ni film u medjunarod-
nom takmi~arskom programu
Medjunarodnog filmskog festivala
“Molodist“ u Kijevu, a na tajvan-

skom festivalu “Taipei Film
Festival” osvojio je tri priznanja –
specijalnu nagradu `irija i nagradu
publike, kao i nagradu Udru`enja
filmskih kriti~ara Tajvana.

KRILA LEPTIRA NA 
TESLAGRAMU

Leptir na jednom krilu
ima oko 100.000 ljuspica, koje su
za ~oveka nevidljive golim okom.
Svaka od njih je autenti~na i ne
postoji mogu}nost njihovog kopi-

ranja. Priliku za savr{en vid
prirodnog holograma nau~nici iz
Srbije su uvideli pre oko deset
godina. Nakon dugog istra`ivanja
do{li su do saznanja koja mogu
da promene svet.

Kada se ljuspice sa lep-
tirovih krila zalepe na papir,
nov~anice, umetni~ka dela, dobija
se teslagram – jedan od najefikas-
nijih vidova za{tite na svetu. Tim
srpskih stru~njaka sa Instituta za
fiziku u Beogradu uvideo je zna~aj
ovog izuma, a potom odlu~io i da
ga za{titi kroz patent i `ig.

Nau~nici Instituta za
fiziku iz Beograda i kompanija
Quadra Graphic ujedinili su
svoja znanja kako bi iskoristili
pogodnosti koje daje prirodni
hologram. Istra`iva~i sada rade
na minimalizaciji “~ita~a“, koji
mo`e da o~ita svaki pojedina~ni
teslagram. 

ROBOT 
RAJKO DOBIJA 

BRATA DOMINA

Robot RAICO (Robot
with Artificial Intelligence based
Cognition) je inteligentni mobilni
robot sa kognitivnim (saznajnim)
sposobnostima utemeljenim na

ve{ta~koj inteligenciji. U pot-
punosti je razvijen u Laboratoriji
za industrijsku robotiku i ve{ta~ku
inteligenciju Ma{inskog fakulteta
Univerziteta u Beogradu. Iz
milo{te nazvan Rajko, robot je
rezultat vi{emese~nog rada ~lano-
va laboratorije. Rajko pripada
novoj generaciji inteligentnih
mobilnih robota. Na osnovu pre-
poznavanja predmeta u okru`enju
sposoban je da donosi odluke o
svojim akcijama, s krajnjim ciljem
da ostvari neki koristan zadatak.

U Rajkovom slu~aju, to je trans-
port materijala i delova.

Po zavr{etku laboratori-
jskih istra`ivanja, Rajko bi treba-
lo da dobije ’mladjeg brata’, dru-
gog autonomnog mobilnog robo-
ta proizvedenog u Srbiji, koji je
nazvan DOMINO (Deep learn-
ing-based Omnidirectional
Mobile robot with INtelligent
cOntrol) mnogo gabaritnijeg i
sna`nijeg, za rad u industrijskim
uslovima ma{inske obrade meta-
la i nemetala, ali i za tehnolo{ke
zadatke unutra{njeg transporta u
bolni~kim sredinama, posebno u
danas aktuelnim “crvenim zona-
ma“, kao i u muzejskim i ugos-
titeljskim prostorima.

^LANOVI IMUNI 
NA KORONU
Kao u nekom paralelnom

univerzumu, za SNS ne postoji
korona, a za ostale va`e obavezne
kovid propusnice i maske.
Obi~nom gradjaninu napla}uju se
kazne za neno{enje maske dok
istovremeno vladaju}a struktura
okupi 20.000-25.000 ljudi u
zatvorenom prostoru, nebitno je
da li su vakcinisani ili ne. 

Pulmolog Dejan @ujovi}
izjavio je da je na sve~anoj
akademiji SNS prisustvovao veli-
ki broj osoba s pozitivnim PCR
testom na koronavirus. On je
agenciji Beta rekao da su
aktivisti SNS iz Vranja, pod
pretnjom otkaza na poslu pri-
moravali radnike Jumka da krenu
u Beograd, bez obzira na to {to
su mnogi od njih bili pozitivni
na koronavirus. 

"Videli smo da niko od
njih ne nosi za{titnu masku i da
ne po{tuje propisanu udaljenost.
Naravno, da su takvi skupovi
idealni za {irenje virusa, a
posledice su na`alost stravi~ne",
naglasio je @ujovi} i naveo da
vlast iz politi~kih razloga namer-
no objavljuje znatno umanjene
brojke o preminulima i
zara`enima.

"Ova zemlja bi bila nor-
malna da je i jedan komunalni
policajac Vu~i}u naplatio kaznu
zbog nepo{tovanja protivepidemi-
jskih mera u proteklih 20 meseci.
Predsednik dr`ave svojim
pona{anjem nijednom nije dao
primer gradjanima Srbije kako bi
trebalo da se pona{aju u vreme
pandemije. On nosi masku kada
ode u inostranstvo, a u Srbiji se
pona{a kao bahati dahija koji
prili~no doprinosi {irenju virusa",
ocenio je @ujovi}.
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Priredio: Marko Prelevi}

Od @eneve do 
Dejtona
“Da li da pru`im ruku

Mladi}u i Karad`i}u?“
@eleli smo da ubedimo

strane da pristanu na plan Kontakt
grupe, da Bosna bude podeljena u
odnosu 51:49, i da potom utvrdi-
mo koliku }e autonomiju imati dva
elementa federalnih struktura.
Premda smo nazvali nacrt
“Dogovoreni principi“, principi
nisu bili tako lako dogovoreni.
Izetbegovi} se vrlo nevoljno slo`io
da postoje dva entiteta – Federacija
i Republika Srpska – uz protivlje-
nje i za ime, jer je kori{}enje re~i
“republika“ impliciralo suverenitet,
ili makar mogu}nost da bosanski
Srbi nekad dodju do nezavisnosti.
I Milo{evi} je prigovarao {to se
Bosna zove republika, i `eleo je
neku slabiju formulaciju, poput
unije. Insistirao je i na imenu
Republika Srpska. Ali Milo{evi} se
slo`io sa “postoje}im granicama“ i
“medjunarodnim priznanjem“, {to
je bila potvrda da Bosna postoji i
da Srbi to priznaju.

U @enevu su stigli Mo
[a}irbej, te Milan Milutinovi} kao
ministar spoljnih poslova Srbije i
njegov hrvatski kolega Mate
Grani}. Holbruk je insistirao da
na samom po~etku njih trojica
pru`e ruke jedan drugom.
Dogovori su trajali tri nedelje pre
nego {to su sve tri delegacije
preba~ene u Vazduhoplovnu bazu
Rajt-Piterson, nadomak Dejtona, u
Ohaju.

Pre toga, posetili smo
Milo{evi}a u njegovoj kolibi na
Fru{koj gori, kako bismo izde-
jstvovali prekid opsade Sarajeva, u
zamenu za prekid bombardovanja.
Milo{evi} nam je govorio da kam-
panja mora da prestane ukoliko }e
biti mira. Uzvratili smo re~ima da
Srbi moraju da se povuku s oboda
Sarajeva i prekinu najdu`u opsadu
u Evropi posle Drugog svetskog
rata.

Milo{evi} nam je rekao
da ne mo`e sam s tim da se slo`i,
ve} }e Ratko Mladi} i predsednik
bosanskih Srba Radovan Karad`i}
morati to da u~ine.

“A oni su ovde.“
“Gde?“, upitao je

Holbruk, zapanjen.
“Tamo“, pokazao je

Milo{evi} preko svog ramena. “U
jednoj vili.“

Holbruk je zatra`io pauzu

da bi se dogovorio s nama.
“Treba li da razgovaramo

sa njima?“
Svi su se slo`ili da bi tre-

balo.
“Da li da im pru`im

ruku?“, upitao je Holbruk.
Pomislio sam da to pita-

nje uop{te nije prikladno. Toliko
smo postigli u poslednje dve
nedelje, bili smo nadomak prekida
brutalnog ubijanja na Balkanu, i
podizanja opsade Sarajeva, a on
nas pita da li treba da pru`i ruku
ljudima za koje smo znali da }e,
bude li pravde, zavr{iti u zatvoru.

“Pobogu, Dik, uradi to, i
hajde da obavimo sve i idemo
ku}i.“

Niko nije imao ni{ta pro-
tiv.

U{li su Mladi} i

Karad`i}, svaki sa svojim gegan-
jem, i delovali su mi kao pravi
srpski seljaci: Mladi} nizak i ubica,
Karad`i} visok i ubica – banalnost
zla, kako je to rekla Hana Arent
povodom sudjenja nacisti Adolfu
Ajhmanu ranih {ezdesetih. Holbruk
ih je pozdravio vrlo uzdr`ano, ali
jeste im pru`io ruke obojici.
Kasnije me je jedan novinar pitao
da li se to desilo, a ja sam rekao
da nisam ni{ta video.

Mladi} je delovao kao da
je tu dovu~en na silu, a Karad`i}

je bio neka vrsta medijatora, zaus-
tavljao je Mladi}a da ne ode i
povremeno izgovaraju}i re~enice
da su za nasilje krivi Muslimani i
Hrvati. Obja{njavao je da su
bosanski Srbi `rtve iako su u svo-
jim rukama imali sudbinu dvesta
hiljada Sarajlija. ^esto je pominjao
D`imija Kartera, s kojim se sreo u
“glavnom gradu“, na Palama, i
koji je posle tog sastanka ubedio
bosanske Srbe da im je prijatelj.

Nije bilo napretka, pa je
usledila ve~era. Sedeo sam
naspram Mladi}a, koji je bio nag-
nut nad hranom. Glodao je kosku
koju je dr`ao rukama, po{to nije
koristio vilju{ku i no`. Pri~ali smo
malo, ali ni{ta su{tinski, samo ga
je zanimalo kako to da pri~am
malo srpskog.

Posle ve~ere, razgovori

su trajali do dva ujutru, i na kraju
smo potpisali taj sporazum.

Pri~a o Dejtonu, sa svim
klifhengerima, svim tim besanim
no}ima, ispri~ana je mnogo puta.
U~inio je to najbolje sam Holbruk,
u svojoj knjizi “To End a War“.

Jedan sat pre potpisivanja
sporazuma, Holbruk me je pitao da
proverim da li je sve u redu sa srp-
skom delegacijom, koja je morala
da pristane na najvi{e ustupaka.
Oti{ao sam do Milo{evi}evog
apartmana i pitao ga kako stoje

stvari.
“Pa, ja sam ba{ zadovo-

ljan“, rekao je Milo{evi}. “Ali
Mom~ilo Kraji{nik nije.“

“Gde je on?“, upitao
sam.

“U komi je“, slegnuo je
Milo{evi} ramenima. “Ali sve je
okej, nije to tvoj problem.“

Rekao sam Holbruku da
je sve kako treba. Kraji{nik nije
bio sre}an, ali Milo{evi} je taj koji
}e parafirati sporazum i delovao je
kao da ga je ba{ briga {ta misli
jedan od vodja bosanskih Srba.
Stvar je okon~ana. Rat je zavr{en.

Kosovo
“Gde je sve po~elo i gde

}e se sve zavr{iti“
U prole}e 1998, Balkan

je bio spreman za jo{ jedno

gr~enje. Ovog puta dogodi}e se
na Kosovu, srpskoj provinciji u
kojoj je ve}insko albansko
stanovni{tvo bilo protiv vladavine
Beograda. Srbi ~esto opisuju boj
na Kosovu iz juna 1389. kao
mesto rodjenja srpske nacije.
Porazila ih je sna`nija vojska
Otomanskog carstva, ali tada je
stvoren, sve sa `rtvovanjem kneza
Lazara, identitet Srba. Naravno,
istinita pri~a o ovoj bitki je
mnogo kompleksnija. Za po~etak,
nije jasno ko se borio na ~ijoj

strani, premda se ve}ina istori~ara
sla`e da je narod koji se danas
zove Albanci bio na strani Srba i
drugih koji su se protivili turskoj
invaziji na Balkan. Uistinu, sredi-
nom 15. stole}a Albanci, pod
vodjstvom Georga Skenderbega,
tukli su se sa Turcima. Svaki
narod na Balkanu ima svoju pri~u
o borbi protiv Turaka, ali Srbi
misle da je njihova borba bila
najve}a.

Kosovo je bilo u centru
srpskog istorijskog narativa i Srbi
nisu hteli da dozvole da ono
postane republika.

Albanci su bili ljuti {to se
njihovo pitanje nije poteglo u
Dejtonu, mada nisu imali nikakvog
osnova za to: mirovni proces u
Bosni nikada nije bio zami{ljen
kao re{avanje pitanja Kosova. Ja
sam ne{to vi{e znao o Kosovu, jer
sam svojevremeno slu`bovao u
obli`njoj Albaniji.

Do prole}a 1998. bilo je
jasno da je do{lo vreme za Kosovo
u balkanskim ratovima. Kako mi je
to rekao jedan vodja kosovskih
Albanaca: “Tamo je sve po~elo, i
tu }e se sve zavr{iti.“

Neposredni povod bilo
je ja~anje oru`anih grupa
Kosovara koji su `eleli da svrgnu
gandijevski pristup Ibrahima
Rugove. Oslobodila~ka vojska
Kosova (OVK, na engleskom
KLA) bila je sve sna`nija, poseb-
no u ruralnim krajevima. Bili su
do zuba naoru`ani dugim cevima
preostalim iz kratkog gradjanskog
sukoba u Albaniji nakon propasti
piramidalnih {ema. OVK je spo-
radi~no operisala na Kosovu
1996, ali od 1997. njihovi napa-
di na srpske bezbednosne snage
bili su sve brojniji i sve
smrtonosniji. Srbi su uzvratili, i
uskoro je to bio pravi rat. U
Makedoniji, u kojoj sam bio
ambasador, javnost je gledala sa
sve ve}im alarmom kako na
Kosovu po~inje haos.

Medju patriotama koji
su ~inili OVK bili su biv{i kri-
jum~ari i naoru`ane bande, i
bri`no su ~uvali identitet svojih
lidera. Tako su nastali mitovi da
su borci OVK bili islamisti~ki
teroristi, marksisti~ka gerila ili, u
plodnoj ma{ti mrzitelja Albanaca,
oboje. Jedna je stvar bila jasna:
nije ih impresionirao Ibrahim
Rugova. Smatrali su da je njega
Demokratska liga Kosova korum-
piralna i da ne odgovara na
zahteve javnosti.

KRISTOFER HIL, SRBIJA I KOSOVO
Gde je sve po~elo, gde }e se sve zavr{iti

U{li su Mladi} i Karad`i}, svaki sa svojim geganjem, i delovali su mi kao
pravi srpski seljaci: Mladi} nizak i ubica, Karad`i} visok i ubica – banalnost
zla, kako je to rekla Hana Arent povodom sudjenja nacisti Adolfu Ajhmanu
ranih {ezdesetih. Holbruk ih je pozdravio vrlo uzdr`ano, ali jeste im
pru`io ruke obojici. Kasnije me je jedan novinar pitao da li se to desilo, a
ja sam rekao da nisam ni{ta video.

NOVI AMBASADOR, SVOJIM RE^IMA 2. deo
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Rugovom sreo u rezidenciji
ameri~kog ambasadora u Beogradu
u julu 1989, svega nekoliko puta
posle ozlogla{ene Milo{evi}eve
posete Kosovu na {eststotu
godi{njicu bitke, {to je bio dogad-
jaj koji je pomogao da se Srbi
odvuku u rat. Tihi profesor koji
nije li~io na politi~ara, govorio je
odmereno o procesu koji je po~eo
na Kosovu. Njegov cilj je bio
nezavisnost, ali bio je strate{ki str-
pljiv. Sa ve}inom Albanaca sa
Kosova delio je duboko poverenje
u Sjedinjene Dr`ave.

U februaru 1998, speci-
jalni izaslanik Gelbard, koji je
`eleo da postigne ravnote`u, osu-
dio je srpske policijske akcije na
Kosovu, ali je nazvao OVK teror-
isti~kom grupom, rekav{i, nakon
sastanka sa dvojicom njihovih
~lanova: “Umem da prepoznam
teroristu kada ga vidim, a ovi ljudi
su teroristi.“

Gelbardova upadica o
terorizmu poja~ala je tenzije na
Kosovu i izazvala zabrinutost da
}e Srbi dobiti zeleno svetlo za
napade na OVK. Usledio je napad
u dolinu Drenice, u samo srce
OVK, i ubistvo ~uvenog koman-
danta Adema Ja{arija. Usmr}ena je
~itava njegova porodica, svih
{esnaest ~lanova, medju njima i

deca. Gelbard je potom direktno
napao Milo{evi}a, zbog ~ega je
sebi zatvorio vrata.

Klintonova administraci-
ja, predvodjena dr`avnom sekre-
tarkom Madlen Olbrajt, koja je
li~no prezirala Milo{evi}a, znala je
da nam je neophodan neko ko
mo`e s njim da razgovara. Pitali su
me da li bih pristao da budem iza-
slanik za Kosovo – pristao sam –
a potom mi je re~eno da bi treba-
lo da ubedim Holbruka, koji je
sada `iveo u Londonu i radio u
privatnom sektoru, da odemo kod
Milo{evi}a.

Milo{evi} nas je do~ekao
kao da smo stari prijatelji. Po~eo
je da nas podse}a kako je bilo u
Dejtonu, a onda nam ispri~ao vic,
na svom krnjem engleskom.

“Znate li {ta je najve}e
dostignu}e Dejtona?“, prisetio se
pote{ko}a koje smo imali sa
Izetbegovi}em u onim poslednjim

satima.
“Amerikanci su napokon

shvatili kako je to `iveti s musli-
manima!“, po~eo je da se smeje
sam za sebe.

Ignorisali smo {alu, a
onda je Holbruk po~eo:
“Gospodine predsedni~e, predsed-
nik Klinton, sekretarka Olbrajt i ja
odlu~ili smo da imenujemo
ambasadora Hila kao novog iza-
slanika u traganju re{enja za
kosovskom krizom.“

Milo{evi} se nagao
udesno, a potom odgovorio:

“Gospodine Ri~ard ^arls
Albert Holbruk, nema nikakve
krize. Samo {a~ica albanskih teror-
ista s kojima ameri~ki mediji vole
da pri~aju, a na{e bezbednosne
slu`be }e se postarati za to. Ne

optere}ujte se nikakvom krizom.
Ne treba nam izaslanik. Kosovo je
deo Srbije. To je na{ unutra{nji
problem i srpski narod nikada ne}e
prihvatiti da se stranac me{a u
na{a pitanja.“

Holbruk i ja uspeli smo
da ubedimo Ibrahima Rugovu da
se sretne s Milo{evi}em, obe}av{i

mu i susret sa predsednikom
Klintonom, iako Holbruk nije
shvatao da je Rugova izgubio pov-
erenje mnogih na Kosovu.

Ali u Va{ingtonu je pos-
tojala ne~asna alijansa liberalnih
intervencionista i neokonzervativa-
ca koja je zahtevala brzu akciju.
Pol Volfovic nije video problem
na svetu koji ne bi po`eleo da re{i
bombardovanjem, a Mort
Abramovic, biv{i ~elnik Fondacije
Karnegi, nije nai{ao na selo na
Balkanu kojem nije `eleo da
podari nezavisnost.
Trijumfalisti~ko raspolo`enje u
Sjedinjenim Dr`avama bilo je opi-
pljivo. Smatralo se da dosta toga
mo`e da se postigne silom. Ali
morali smo da saradjujemo sa
Evropljanima. A ukoliko dodje do

rata, morali smo da imamo
Evropljane na na{oj strani.

U leto 1998. shvatio sam
koliko }e te{ko biti ubedjivanje
Srba i Albanaca da okon~aju nasil-
je. Albancima je bilo va`no samo
jedno: da NATO, odnosno SAD,
vojno interveni{e. Konflikt niskog
intenziteta pretvorio se u pravi rat

po{to su Srbi i na najmanje pro-
vokacije odgovarali brutalnom i
preteranom silom. Kako je udar na
civile trajao, niko na Kosovu vi{e
nije bio zainteresovan za
autonomiju. @eleli su potpunu
nezavisnost.

Ali, za razliku od Bosne,
Milo{evi} nije `eleo nikakve
dogovore.

“Bolje da tra`i{ moju
glavu“, rekao je nakon {to sam mu
predstavio nacrt sporazuma po
kojem bi jugoslovenska vojska
morala da se povu~e sa Kosova.

Nekoliko dana kasnije,
45 `itelja malenog sela Ra~ak je
masakrirano. Sve je to podse}alo
na Srebrenicu, ne po broju ubi-
jenih, koliko po efektu. Bil Voker,
~elnik posmatra~ke misije, oti{ao
je na mesto zlo~ina i odmah pro-
glasio Srbe krivcima. Neki su ga
kritikovali {to je nastupio pre
forenzi~kog tima, ali ne treba vam
uvek forenzi~ki tim da shvatite {ta
se desilo, a Voker je uradio pravu
stvar.

Va{ington je ve} bio
spreman za NATO intervenciju, ali
neki, poput Italijana, `eleli su da
daju pregovorima jo{ jednu {ansu.
Sekretarka Olbrajt me je zamolila
da nadjem mesto u zapadnoj
Evropi gde bi to moglo da se desi.

nastavi}e se

“Ali, generale
Klark“, nastavio je
Gligorov odmerenim
glasom. “Mi smo
kom{ije Srbima i to
}emo biti jo{ mnogo
godina. A Srbi, kao {to
znate, imaju duge
no`eve, ali jo{ du`e
pam}enje“

Svako ko danas misli da je rat na Kosovu sa
NATO bombardovanjem bio neumitni mar{ ka
neizbe`nom trijumfu, i model za sli~ne budu}e
konflikte, jednostavno nije bio tamo.
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Popularni peva~ Marinko Rokvi}
preminuo je 6. novembra u
Beogradu u 68. godini `ivota,

nedugo nakon {to su u medije dospele
informacije da je hospitalizovan i da je
u kriti~nom stanju.

Marinko je rodjen 27. januara
1954. godine u Bosanskom Petrovcu u
porodici zemljoradnika koji su `iveli
veoma te{ko. On i brat su od detinjst-
va pokazali ljubav prema muzici.
Rokvi} je voleo da peva i da svira har-
moniku, a trenirao je i fudbal.

Njegov talenat primetila je
sestra od strica, pa ga je sa sobom
povela u Beograd. Odvela ga je u
muzi~ku {kolu “Stankovi}“, ali po{to je
sve bilo popunjeno, mogao je da se
upi{e samo na odsek za klarinet. Na
kraju se ipak odlu~io za
Elektrotehni~ku {kolu “Nikola Tesla“ i
u~lanio se u KUD “Nikola Tesla“, u

kom je pevao.
Po zavr{etku srednje {kole

zapo~eo je muzi~ku karijeru. Pevao je
uglavnom narodne pesme, ali na elitnijim
mestima su zahtevali romanse i staro-
gradsku muziku, pa je i to nau~io. Postao
je tra`en i nakon dve godine pevanja
dobio je ponudu da snimi prvi singl.

Na televiziji se pojavio posle
pet godina bavljenja ovim poslom. Posle
vojske, koju je odlagao do 27. godine,
snimio je veliki hit “Da volim drugu ne
mogu“, koji je prodat u 600.000 primer-
aka. Svi snovi su po~eli da mu se ost-
varuju: kupio je stan, i{ao je na turneje,
putovao je i va`io je za plejboja.

Iz avanture koju je imao 1980.
rodio mu se najstariji sin Dario.
Suprugu Slavicu upoznao je 1984, kada
je iz Zagreba do{la u Beograd. Slede}e
godine su se ven~ali i dobili sina
Nikolu, a dve godine kasnije Marka.

@eleo je da im prenese ljubav prema
harmonici, ali njih su vi{e interesovale
aktuelne pesme. Nikola je rano po~eo
da nastupa sa ocem, dok je Marko bio
povu~en.

Prvi album, “Ru`a“, objavio je
1981. i od tada je izdao jo{ 20 studi-
jskih albuma i nekoliko singl-plo~a.
Osta}e upam}en po prijatnom glasu i
mnogo hitova: “Skitnica“, “Svadjalice
moja mala“, “Potra`i}u o~i zelenije“,
“Zanela me svetla velikog grada“,
“Polomio vetar grane“, “Da volim
drugu ne mogu“, “Jedina moja“, “Ti za
ljubav nisi rodjena“, “Ljubav stara srce
para“, “Tri u jednoj“...

Nastupao je na mnogim festi-
valima i dobitnik je Estradno-muzi~ke
nagrade Srbije za `ivotno delo, 2019.
kao i plakete “Zlatna lira“ za izuzetna
i nezaboravna vokalna ostvarenja,
2014.

“[[TTOO JJEE LLEEPPOO KKAADD SSEE
NNEEKKOO VVOOLLII,, AA DDUU[[AA BBOOLLII““

PREKO TRNJA DO ZVEZDA

Peva~ica Merima Njegomir preminula je 20.
novembra u 69. godini nakon kra}e bolesti,
a iza sebe je ostavila ~etvoro dece, ~etvoro

unu~adi, kao i brojne hitove po kojima }emo je
pamtiti. Snimila je vi{e od 25 albuma i otpevala
neke od bezvremenskih hitova kao {to su “Ivanova
korita“, “Ruzmarin“, “Zbog tebe“, “ [to je lepo
kad se neko voli, a du{a boli” i mnoge druge.

Rodjena je 9. novembra 1953. godine u
Beogradu kao Merima Kurti{. Kada je bila peti
razred osnovne {kole, nije primljena u {kolski hor
jer je bila suvi{e stidljiva. Ljubav i talenat ka
pevanju Merima je nasledila od majke koja je
imala izuzetno lep glas i sluh za muziku. Odrasla
je u porodici koja je cenila tradicionalne vrednos-
ti, majka joj je poreklom iz Bosne, a otac iz
Makedonije. Imala je brata i sestru.

Svoju muzi~ku karijeru peva~ica je
zapo~ela 1972. godine, kada je u pratnji orkestra
“Citadela“ po~ela da nastupa u jednoj lokalnoj
kafani, i to samo povremeno pevaju}i za svoje
dru{tvo, ali je kasnije po~ela i da ~esto nastupa
sa pomenutim orkestrom u poznatom restoranu
“Romanitar“, kada je nau~ila dovoljno pesama da
osmisli svoj repertoar.

Na jednom od njenih nastupa, mladu
Merimu Njegomir je ~uo i tada{nji urednik Radio
Beograda, Svetomir [e{i} [ele, koji ju je pozvao
da za pomenutu stanicu snimi dve pesme, koje su
i danas u arhivi Radio Beograda – “Idem putem,
pesma se ori“ i “Bisenija“.

Preokret u muzi~koj karijeri poznate
peva~ice, te i njen uspon, nastao je 1977. godine,
nakon {to je upoznala poznatog Predraga @ivkovi}a
Tozovca, koji joj je komponovao dve pesme za

prvi album 1978. godine.
Od tada pa do kraja `ivota, Merima

Njegomir je snimila 24 albuma, u~estvovala na
preko 45 festivala u periodu od 1979. do 2011.
godine (gde je osvojila prvu nagradu ~ak na dvade-
set festivala), te je snimila i preko sto snimaka za
Radio Beograd, gde je interpretirala srpske izvorne
pesme (od nekih koje su najpoznatije u njenoj
interpretaciji su pesme – “Jutros mi je ru`a procve-
tala“; kao i “Zajdi, zajdi“; “[to si leno na gole-
mo“; “Sejdefu majka budja{e“; “Svu no} mi bilbil
peva“; “Marijo, bela kumrijo“).

Takodje je poznato da je ova peva~ica
bila i ostala jedan od retkih interpretatora pesama
na ~ak dvadeset stranih jezika – kineskom; hebre-
jskom; gr~kom; ruskom; turskom; italijanskom; kao
i na francuskom; madjarskom i engleskom jeziku.

Merima je u toku svoje karijere odr`ala
~ak tri koncerta na beogradskom “Kolarcu“ (2002,
2004. i 2015. godine), dva solisti~ka koncerta u
Sava centru (2007. i 2012. godine) i koncert u
Madlenijanumu (2013. godine).

Nagrade koje je za svoj umetni~ki rad i
doprinos o~uvanju srpske tradicije i izvorne muzike
i kulture, Merima dobila tokom svoje dugogodi{nje
karijere su – Vukova nagrada, Zlatni mikrofon,
Povelja udru`enja muzi~ara d`ez, rok i zabavne
muzike, Specijalna nagrada Radio Beograda,
Carica Teodora, Zlatna zna~ka, Estradna nagrada
Srbije.

Merima je bila istaknuta estradna umetni-
ca i dobitnica nacionalne penzije Republike Srbije,
a na RTS-u je bila urednica narodne redakcije,
posve}ene o~uvanju i promociji izvorne i tradi-
cionalne srpske muzike.
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Hristos se ra|a – slavite!
Hristos s nebesa – u susret
mu iza|ite! Hristos na

zemqi – uznesite se! Pevaj Gospodu
sva zemqo! U vesequ pevaj narode! –
Jer On se proslavi. (Prva pesma
Bo`i}nog kanona)

Post podrazumeva podvig
celokupne ~ovekove li~nosti jer se
kroz wega ja~a snaga voqe. Posni
period je zatim vezan za trud odri-
cawa od sebe, i prilika je za ~oveka
da se sabere iz rasejanosti `ivota.
Sveti oci, u~iteqi i podvi`nici
Crkve nagla{avaju da je post
po~etak svih vrlina zato {to je on
put koji kroz usavr{avawe vodi ka
Hristu i duhovnoj radosti. Post u
isto vreme jeste na{a nagla{ena veza
sa Hristom i svima svetima koji su
svojim podvigom ugodili Gospodu.
Sveti Vasilije Veliki veli: “Ne
ograni~avaj vrlinu posta samo na
ishranu. Istinski post nije samo
odricawe od razli~ite hrane, nego
odricawe od strasti i grehova: da
nikome ne u~ini{ nepravdu, da
oprosti{ bli`wemu svome za uvredu
koju ti je naneo, za zlo {to ti je
u~inio, za dug {to ti je du`an.
Ina~e, ne jede{ meso, ali jede{
samoga brata svoga. Ne pije{ pi}e,
ali uni`ava{ drugoga ~oveka.

Kako bismo na {to dostojni-
ji na~in do~ekali ro|ewe Spasiteqa
sveta, Ovaplo}enog Logosa, Gospoda
na{eg Isusa Hrista, Crkva je bogo-
mudro ustanovila Bo`i}ni post
koji nas u isto vreme podse}a na post
starozavetnih patrijaraha i praved-
nika koji su u postu i molitvi
do~ekali dolazak Spasiteqa. Prema
re~ima Svetog Simeona,
arhiepiskopa solunskog, post
Bo`i}ne ~etrdesetnice izobra`ava

post Mojsija, koji je postiv{i
~etrdeset dana i ~etrdeset no}i
dobio na kamenim tablicama Bo`ije
zapovesti. A mi, poste}i ~etrdeset
dana, sozercavamo i primamo `ivu
Re~ od Djeve, ne nacrtanu na kamenu,
ve} ovaplo}enu i ro|enu, i

prisajediwujemo se Wegovoj
Bo`anskoj ploti. Trajawe Bo`i}nog
posta mo`emo slikovito povezati sa
putovawem trojice mudraca do
Vitlejemske pe}ine u kojoj je ro|en
Gospod na{ Isus Hristos.
Hri{}anski etos nam kazuje da je
post zvezda vodiqa za hri{}ane kao
{to su mudraci vo|eni zvezdom

do{li do Bogomladenca. Sveti
Grigorije Palama u svojoj 16. besedi
na Bo`i} nas podse}a da je
ovaplo}ewe Boga Logosa donelo
nama qudima neiskazana blaga, pa i
samo Carstvo nebesko. Koliko je do
ovaplo}ewa i o~ove~ewa Boga

Logosa nebo bilo daleko od zemqe,
toliko je daleko bilo od nas
Carstvo nebesko, a mi utvr|eni ovim
re~ima Svetog Grigorija Palame,
duhonosca iz 14. veka, postom i
molitvom u toku Bo`i}ne
~etrdesetnice idemo u susret
Bogomladencu Hristu, istin-
skom Suncu pravde.
Ustanovqewe Bo`i}nog
posta, kao i drugih
vi{ednevnih postova, poti~e
iz prvih vekova hri{}anstva.
Od 4. veka sveti Amvrosije
Milanski, Filistrije,
bla`eni Avgustin pomiwu
Bo`i}ni post, a u 5. veku je o
Bo`i}nom postu pisao Lav
Veliki. Prvobitno je
Bo`i}ni post trajao za jedne
hri{}ane sedam dana, a za druge –
malo du`e. Na saboru 1166, godine
koji je odr`an u vreme konstan-
tinopoqskog patrijarha Luke i
vizantijskog cara Manuila, svim
hri{}anima je bilo nare|eno da
po{tuju ~etrdesetodnevni post uo~i
velikog praznika Hristovog

Ro|ewa. Bo`i}ni post je ustanovqen
radi toga da bismo se pre dana
Hristovog Ro|ewa o~istili poka-
jawem, molitvom i postom, kako
bismo ~ista srca, du{e i tela mogli
da do~ekamo Sina Bo`ijeg koji se
javio svetu, i da bismo mu pored
obi~nih darova i `rtvi, prineli
na{e ~isto srce i `equ da sledimo
Wegovo u~ewe.

Budu}i da drevni crkveni
ustavi praznik Ro|ewa Hristovog
nazivaju drugom Pashom, iz tog razlo-
ga ovom velikom prazniku Ro`destva
Hristovog prethodi ~etrdesetodnevni
post koji se naziva i “malom ~etrdeset-
nicom? Po du`ini ovaj post dolazi
odmah posle Svete ~etrdesetnice, a po
strogosti dolazi posle Svete ~etrde-
setnice i Uspenskog posta.

Zato, bra}o i sestre, redovno
dr`imo sveti post. On }e nam doneti
mnogo dobra i privu}i }e Bo`ji
blagoslov u na{e domove i
porodice. Bog }e te{ko usli{iti
na{e molitve ukoliko ih ne potpo-
mognemo svojim vlastitim trudom u
postu, molitvi i svetim vrlinama.
Ne zaboravimo, Gospodu nisu
potrebni na{ post i gladovawe, ve}
nama samima kako bi na{a srca
omek{ala, skru{ila se i smirila
pred Bogom i postala sposobna da
prime Bo`ju blagodat i pomo}.
Postom izra`avamo i svoju qubav i
veru u Gospoda, jer samo onaj koji
po{tuje sve Gospodwe zapovesti ima
istinsku qubav prema svome Tvorcu.
A, zapovest o postu jedna je od
najva`nijih Gospodwih zapovesti.

Neka nam je Bogom

blagosloven po~etak Bo`i}nog posta,
da u miru i radosti, pokajawu i
qubavi provedemo Bo`i}ni post i
do~ekamo sve praznike, Vavedewe
Presvete Bogorodice, Svetog Nikolu,
praznike uo~i Ro|ewa Hristovog i
samo Ro|ewe, ovaplo}ewe Boga
Logosa, spasiteqa na{eg Gospoda
Isusa Hrista. Amin
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Nije mnogo pro{lo od
istorijskog uspeha u
Portugaliji, gde je Srbija

obezbedila plasman na Svetsko
prvenstvo u Katar, a na{ selektor,
Dragan Stojkovi} Piksi, gostovao
je u Dnevniku na RTS-u, gde je
govorio o budu}im planovima i to
samo u optimisti~nom tonu.

Sam Piksi je potvrdio da
je pobeda protiv Portugalije ogro-
man rezultat i ogroman uspeh
na{e nacije, ali kako ka`e,
verovao je od samog po~etka da
oni to mogu.

- Napravljen je veliki
rezultat, pobedili smo veliku
Portugaliju u Lisabonu u presud-
noj utakmici, ali od po~etka na{eg
dru`enja marta ove godine,
verovao sam da Srbija ima poten-
cijal da mo`e da odigra za ono
mesto koje }e je odvesti na
Mundijal. Bio sam siguran da
}emo uspeti i to samopouzdanje
sam preneo na igra~e – rekao je
na{ selektor, pa potom i nastavio.

- U svakoj pripremi
utakmice sam tra`io odredjenu
dozu koncentracije i strategije.
Na{a opredeljenost da igramo
ofanzivan fudbal donela nam je to
{to ja `elim da vidim, da Srbija
igra lepo, lepr{avo. Kao {to smo
jo{ u martu rekli, me~ u Lisabonu
bio je finale. Nas ne interesuje
ime protivnika, ve} samo ono {to
mi mo`emo da uradimo. To je bio
moj moto u ovim kvalifikacijama.

Na red je stiglo i pitanje
o Aleksandru Mitrovi}u, heroju

na{eg tima koji je doneo pobedu
u 90. minutu utakmice. Govorio je
Piksi o tome kako je napada~
Fulama prihvatio odluku da jedan
ovakav me~ po~ne sa klupe.

- Kako bi mogao da pri-
hvati... Srbija je pokazala novo
lice, timski duh, snagu kolektiva.
Sve ideje koje smo tra`ili, bili su
dovoljno koncentrisani da sprove-
du u delo. I ako se desi poraz,
Srbija mora biti ispra}ena aplau-
zom sa stadiona – rekao je Piksi,
pa potom i otkrio da je poslednje
minute proveo u svla~ionici.

- Poslednja ~etiri minuta
sam proveo u svla~ionici, na moju

sre}u stadion nije podrhtavao, {to
je zna~ilo da sve ide u dobrom
pravcu. To su neke stresne stvari
koje se de{avaju, ali ova odluka
da odem u svla~ionicu... @eleo

sam da pronadjem neki svoj mir,
nisam `eleo da mi se nekom
gre{kom pokvare snovi – izjavio
je Piksi.

Svima je postalo da ovo
nije ista reprezentacija kakvu smo
svi navikle da gledamo, {to je i
sam selektor potvrdio jednom kra-
jnje optimisti~nom izjavom.

- Tek }ete gledati!
Promenilo se dosta toga. Sve je
i{lo dobrim tokom, ali moram da

pohvalim igra~e koji su to prih-
vatili i to je dalo rezultate. Ovaj
rezultat je jedan poklon narodu,
uostalom igrati za svoju otad`binu
je ne{to {to svaki igra~ mo`e da

po`eli. A kada se to ostvari, onda
mora da da sve od sebe, da se
`rtvuje za tim, a gledaoci to pre-
poznaju i umeju da pozdrave.
Osetili smo veliku podr{ku, ljudi
su prepoznali da je odnos prema
dresu onakav kakav treba da bude.

Takodje, selektor Dragan
Stojkovi} Piksi je izjavio da ga je
posebno inspirisala i poseta
Aleksandra Vu~i}a u avionu pred
poletanje za Portugaliju, jer, kako

on ka`e, to je pokazalo da zemlja
“di{e“.

- Kad je predsednik
Aleksandar Vu~i} do{ao u avion
nekih deset minuta pred poletanje
i rekao ~uvenu re~enicu ‘Idite i
pobedite’, to je dovoljna poruka
da ova zemlja di{e i misli kao
jedan i da igra~i treba da preuz-
mu tu odgovornost, da su svesni
toga i da niko ne mo`e da im
ka`e da se nisu borili, bez obzira
da li pobedili, izgubili ili igrali
nere{eno.

- Ovo je sada
reprezentacija koja je pokazala
novo lice i kakav `elim da moj
tim igra. Fudbal koji je prelep,
koji zra~i lepotom. Za{to su drugi
bolji od nas? Ja to ne prihvatam
– kristalno je jasan selektor
Dragan Stojkovi} Piksi.

Termin odigravanja
Svetskog prvenstva u Kataru nije
ne{to {to su ljudi imali priliku da
vide do sada, po{to umesto na
leto, ovaj turnir }e biti odigran u
novembru i decembru, pa je tu i
manje vremena za same pripreme,
{to ne}e predstavljati problem
na{im momcima.

- Kako sam pripremao
ovaj ciklus sada? Dovoljno je to
vremena, mnogi }e pametovati
oko toga, ali verujem da }e prven-
stvo biti spektakularno, stadioni
su fantasti~ni i ponosni smo {to
}e biti deo toga. ^ak ne treba
mnogo ni da se pripremamo,
igra~i }e do}i direktno iz klupskih
prvenstava.

Da li Srbija ima tim za neko ve}e delo na ovom Svetskom prvenstvu?
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Mihajlo Pupin je srpski nau~nik i pronalaza~. Tokom svog nau~nog rada dao je zna~ajne
zaklju~ke va`ne za polja višestruke telegrafije i be`i~ne telegrafije i telefonije. Imao je velike

zasluge za razvoj elektrotehnike. Zaslu`an je za pronalazak Pupinovih kalemova.
Školovao se u Pragu i nakon iznenadne smrti svog oca odlu~io je da ode u Ameriku:
“Kada sam se iskrcao pre ~etrdeset i osam godina u Kasl Gardenu, imao sam u d`epu svega

pet centi. I da sam umesto pet centi doneo pet stotina dolara, moja sudbina u novoj, meni pot-
puno nepoznatoj zemlji, ne bi bila ništa druk~ija. Mladi doseljenik, kao što sam tada bio ja i ne
po~inje ništa dok ne potroši sav novac koji je poneo sobom. Ja sam doneo pet centi i odmah sam
ih potrošio na jedan komad pite od šljiva, što je u stvari bila nazovi pita. U njoj je bilo manje šljiva,
a više koštica! A da sam doneo i pet stotina dolara, trebalo bi mi samo malo više vremena da ih
utrošim, verovatno na sli~ne stvari, a borba za opstanak koja me je o~ekivala ostala bi ista. Za
mladog doseljenika i nije nesre}a da se ovde iskrca bez prebijene pare u d`epu; za mladog ~oveka
uopšte nije nesre}a biti bez novaca, ako se odlu~io da sam sebi kr~i put samostalnom `ivotu, pod
uslovom da u sebi ima dovoljno snage da savlada sve teško}e sa kojima }e se sukobiti.“

Nakon dolaska u SAD, radio je kao fizi~ki radnik i u~io je jezike: engleski, gr~ki i latinski. Tri
godine nakon toga upisao je studije na Univerzitetu Kolumbija i Njujorku. Studije je završio 1883.
godine sa izuzetnim uspehom iz matematike i fizike, pri ~emu je primio diplomu prvog akadem-
skog stepena.

Radio je kao profesor na Univerzitetu Kolumbija i bio po~asni konzul Srbije u SAD. Bio je i
jedan od osniva~a i dugogodišnji predsednik Srpskog narodnog saveza u Americi. Takodje, bio je i
~lan Ameri~ke akademije nauka i po~asni doktor 18 univerziteta.

Posebno priznanje
U Americi je 1958. godine ustanovljena Medalja

Mihajla Pupina koja se dodeljuje svake godine za posebne
zasluge, za doprinos nacionalnim interesima Amerike.

Naši najpoznatiji nau~nici predstavljali su našu zemlju
na najbolje mogu}e na~ine promovišu}i jezik, kulturu, tradi-
ciju i istoriju. U~enjem i poznavanjem jezika, saznajemo ko
smo mi u stvari. Ukoliko ste zainteresovani za u~enje srp-
skog jezika, mi smo tu za Vas: asasocijacija@gmail.com

Akademska srpska asocijacija je jedina akreditovana
škola srpskog kao zavi~ajnog i stranog jezika od strane
Agencije za kvalifikacije i Ministarstva prosvete, nauke i
tehnološkog razvoja Republike Srbije. Pored akreditaci-
je, Akademska srpska asocijacija ima Blagoslov
Sinoda Srpske pravoslavne crkve, a podr`avaju nas i
Ministarstvo kulture i informisanja i Uprava
za saradnju s dijasporom i Srbima
u regionu.

Pupinovi koraci u Americi
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^etvrti talas korona virusa
po~etkom decembra pot-
puno je nepredvidiv.

Srbija je i dalje u vanrednoj
situaciji, veoma je visok broj
dnevno zara`enih i jo{ uvek
imamo vrlo te{ke slu~ajeve u bol-
nicama. Imamo onoliko prijema
koliko i otpusta, a mo`da ~ak i
vi{e otpusta, pa se sa te strane
ose}a ne{to manji pritisak i nije
vi{e katastrofalna situacija, ali
vanredna i dalje jeste, upozorava-
ju epidemiolozi. Stavovi gradjana
su prema do~eku Nove godine
podeljeni – dok bi pojedini voleli
da se opuste sa dru{tvom za
novogodi{nju no}, sa druge strane
vi{e je onih koji }e Novu godinu
proslaviti u krugu porodice.

Op{ti stav je da nije
pametno u ovom trenutku plani-
rati do~ek van svog doma. Sa
druge strane, ako organizovani
do~ek bude mogao da se
sprovede, mora biti kontrolisan
kroz kovid propusnice, ili ne{to
sli~no, istakao je epidemiolog i
~lan Kriznog {taba Predrag Kon.

Tako upozorava struka,
ali pojedine gradske

vlasti potpuno opu{teno planiraju
masovna okupljanja uz poznata
imena sa estrade, kao i ugostitelji
u restoranima, kafanama i
splavovima. Grad Beograd
najavljuje najspektakularniji
do~ek. Ispred Doma Narodne
skup{tine nastupa}e Marija [eri-
fovi}, Jelena Karleu{a i Sara
Jovanovi}. U isto vreme na Sava
promenadi, na Beogradu na vodi,
nastupaju Goran Bregovi},
Mladen Voji~i} Tifa, Sa{a
Kova~evi}, Angelina i Cobi.
Planirani su i koncerti 29. i 30.
decembra, ali i program De~je
Nove godine na 25 lokacija u
svih 17 beogradskih op{tina.

Prestoni~ki klubovi,
restorani i splavovi su objavili
ponude za Novu godinu.
Doma}ini za cenu od 35 do 100
evra nude hranu, pi}e i muziku i
obe}avaju da, ukoliko dodje
do promena mera,
rezervacija mo`e
biti otkazana uz
povra}aj novca

D o ~ e k
Nove godine na

otvorenom uveliko se priprema i
u Novom Sadu, gde se planira da
}e na vi{e od 60 dogadjaja nas-
tupiti preko 280 umetnika iz
devet zemalja. Neka, od za sada
najavljenih imena i programa za
do~ek, jesu nova kraljica fado
muzike Karminjo, finski muzi~ar
D`imi Tenor, Teslina svetlosna
galerija, legendarni slovena~ki
reditelj Dragan @ivadinov i Du{an
Jovovi}, evropski nagradjivani
autor koji je doma}oj javnosti
poznat po tematizovanju `ivota
na{ih velikana.

^etvrti do~ek jedin-
stvene proslave dve Nove godine,
dva kalendara, nastavi}e svoju
tradiciju u Novom Sadu ali u
onlajn formatu, otvara-
ju}i nove pros-
tore za

kulturu kako bi Srpska Atina
spremno do~ekala titulu Evropske
prestonice kulture.

Godinama se koncerti za
najludju no} vi{e ne organizuju na
Trgu partizana u U`icu, ve} na
obli`njem Zlatiboru. Na
najpose}enijoj srpskoj planini
prethodnih godina koncerti su
odr`avani svako ve~e od 30.
decembra do 1. januara. Kako
je re~eno u Turisti~koj organi-
zaciji “Zlatibor“, u planu je
da i 2022. na Kraljevom
trgu bude do~ekana uz
muziku i vatromet, ali
}e mnogo toga zav-
isiti od

epidemiolo{ke situacije.
Ni{lije ne}e organizovati

do~ek u centru grada, a o
proslavama u ugostiteljskim
objektima je jo{ uvek rano gov-
oriti. Dok su u Beogradu ponude
u detalje istaknute javnosti, u
Ni{u jo{ ne primaju rezervacije,
kaparu niko ne uzima, jer se ne

zna kakvo }e radno vreme biti,
ko }e mo}i da prisustvuje,

niti da li }e uop{te biti
dozvoljeno da se

o r g a n i z u j u
proslave do~eka
Nove godine.

^EKAJU]I NOVU 2022. GODINU
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TRI NAJLEP[A SRPSKA SELA
Mokra Gora, Gostilje i

Tr{i} su kandidovani iz
Srbije za izbor najlep{eg

sela po konkursu koji je raspisala
Svetska turisti~ka organizacija
Ujedinjenih nacija (UNWTO). Cilj
tog konkursa je da se identifikuju
najbolji primeri inovativnog razvo-
ja i pristupa turizmu u ruralnim
oblastima, a nacionalna komisija
Ministarstva trgovine, turizma i
telekomunikacija odlu~ila je da
Srbiju, na tom konkursu, predstavl-
jaju Mokra Gora kod U`ica,
Gostilje na Zlatiboru i Tr{i} kod
Loznice.

Mokra Gora kod U`ica,
sa [arganskom osmicom, najatrak-
tivnijom i najpose}enijom
turisti~ko-muzejskom `eleznicom u
Evropi, jedinstvenim graditeljskim
remek-delom medju prugama
uskog koloseka i Drvengradom na
brdu Me}avnik, koji predstavlja
ostvarenje ~arobne vizije proslavl-
jenog re`isera Emira Kusturice je
selo jedinstveno u svetu. Okru`ena
obroncima tri planine, ispresecana
re~nim dolinama koje mestimi~no
prelaze u klisure, bogata planin-
skim potocima i izvorima, prostran-
im {umama i cvetnim livadama,
Mokra Gora je jedan od najimpre-
sivnijih ambijenata u Evropi.

Posebnu retkost tog kraja
~ine mnogobrojni izvori bistre
planinske vode, koja je stekla priz-
nanja i zbog svojih lekovitih svojs-

tava. Takvi izvori u re~nom koritu
Kami{ine, na desnoj obali imaju
lekovita svojstva i svrstavaju izvor
Bele vode u veoma retke u svetu.

Gostilje je tipi~no planin-
sko selo, koje se nalazi na oko 25
km udaljenosti od turisti~kog cen-
tra Zlatibora, i jedno je od
turisti~ki najrazvijenijih zlati-
borskih sela, zahvaljuju}i o~uvan-
im prirodnim i kulturnim vrednos-
tima, ali i gostoljubivosti seoskih
doma}ina.

Najve}e turisti~ke atrak-
cije Gostilja su 22 metra visok
vodopad na reci Vrelo, rodna ku}a
Dimitrija Tucovi}a, koja je
za{ti}ena kao nepokretno kulturno
dobro, o~uvana vodenica na reci
Vrelo, ribnjaci pastrmke i prirodni
ekosistemi vrhova ^igota i
Borkovac, koji se nalaze pod teri-
torijom Parka prirode Zlatibor.
Selo se razvija kao turisti~ka des-
tinacija u svemu prate}i principe
odr`ivog razvoja.

Gostiljski vodopad je
jedan od najuredjenijih lokaliteta u
okolini Zlatibora, gde su uredjene
pe{a~ke staze, prostor za piknik,
de~je igrali{te. Nedaleko od
vodopada izgradjeni su bazen, fud-
balski teren, a rodna ku}a
Dimitrija Tucovi}a potpuno je
rekonstruisana.

U selu Gostilju postoji i
nekoliko seoskih turisti~kih
doma}instava, kona~i{te i restoran

“Gostiljska vrela“, a zahvaljuju}i
velikom broju doma}instava koji
se bave poljoprivrednom proizvod-
njom, turisti u Gostilju imaju pri-
liku da u`ivaju u autenti~nom
seoskom ambijentu, doma}im
proizvodima i gastronomskim
djakonijama.

Jedno od najpoznatijih
sela u Srbiji, Tr{i}, nije samo
rodno mesto Vuka Karad`i}a,
jedne od najzna~ajnijih li~nosti
srpske istorije, ve} je i apsolutno
najpose}enije ruralno naselje u
Srbiji. Ovo maleno selo jedan je
od prvih, pravih srpskih “brendo-
va” kada je re~ o turizmu, a nalazi
se sedam kilometara od Loznice,
na putu prema Valjevu.

Poslednja rekonstrukcija i
obnova Tr{i}a uradjena je 1987.
godine, povodom stogodi{njice
rodjenja velikog kulturnog posleni-
ka i reformatora, kada je Tr{i}
dobio svoje zvanje muzeja na
otvorenom, i kada je prepoznat kao
mesto od nacionalnog zna~aja.

Etno-selo Tr{i} ima i
visoku simboli~ku vrednost, jer je
jedina ustanova koja je uspela da
o~uva, pored svog originalnog
izgleda, i svoju originalnu namenu
i vrednosti koje promovi{e. Sva
doma}instva nalaze se u zelenoj,
pe{a~koj zoni Tr{i}a, kroz koji
proti~u dve reke ~ine}i ovaj ambi-
jent zaista bajkovitim.

Marijana Maljkovi}

Presti`ni ameri~ki turisti~ki
portal Conde Nast Traveller, uvrstio je
Srbiju medju TOP 20 destinacija na
svetu gde treba provesti svoj odmor u
2022. godini.
Kako navode u
t e k s t u ,
predlo`ene desti-
nacije }e zaista
ostaviti trag u
godini koja
dolazi. Kada je
na{a zemlja u
pitanju, ovaj
magazin ukazuje
na lepote kon-
trasta Beograda,
na{u gastronomi-
ju, kao i vina iz
N e g o t i n s k e
Krajine i sa
Fru{ke gore.

Uz gr~ki, turski, madjarski i
balkanski uticaj, nije iznenadjenje da je
Srbija, a ponajvi{e njena `ivahna pre-
stonica Beograd, privukla pa`nju Mi{eli-
nove gastro inspektora koji su dolazak

~uvenog vodi~a, posle pro{logodi{njeg
odlaganja, najavili za 2022. godinu -
napominje Conde Nast Traveller portal.

Na{u prestonicu opisuju kao

"buran grad, spoj starog i novog, dina-
mi~an i kada je arhitektura u pitanju, i
kada se radi o gastronomskoj ponudi".
Lokalno stanovni{tvo je `estoko ponosno
na svoju tradicionalnu kuhinju, a takod-
je pozdravlja i nove ukuse.

Salto Stout, beogradske kraft
pivare Salto, osvojilo je prvo mesto u
kategoriji stout piva sa dodatkom ovsa,
na globalnom takmi~enju The World
Beer Awards u Londonu, u konkurenciji
vi{e od 3.000 piva iz 52 zemlje. ^itav
proces pravljenja ovog piva savr{eno kre-
maste teksture, sa aro-
mama mle~ne ~oko-
lade, le{nika i kafe,
trajao je dve godine.

K l a s i ~ n a
industrijska piva su do
pre sedam godina bila
jedini izbor pivopija u
Srbiji. Ipak, 2013.
godine, dolaskom kraft
pivarstva na na{e
tr`i{te, industrijski
lager postao je i u
na{oj zemlji samo jedan stil od
beskona~no razli~itih vrsta piva. Od tada
do danas, kraft pivarstvo nas je nau~ilo da
ne postoje ljudi koji ne piju pivo, ve}
samo oni koji i dalje nisu prona{li svoj
ukus, {to potvrdjuje i Goran Milo{evi},

izvr{ni direktor beogradske Salto pivare.
- Problem je {to je kod nas pivo

sve vreme predstavljeno na bazi~an na~in
- kao jednostavno pi}e za dru`enje i brbl-
janje. Pivo je, ustvari, veoma zanimljivo
pi}e kome treba dati daleko vi{e {ansi -
ka`e Goran Milo{evi}.

- Iako naizgled
ne deluje da je oblast
proizvodnje piva ogrom-
na i vi{eslojna, ipak jeste
jer zaista ima mnogo
disciplina koje moraju
da se nau~e, po~ev{i od
tehnologije hrane, pa do
mikrobiologije, hemije i
ma{instva. Jednostavno,
uvek sam voleo izazove
i te{ke stvari. Onda kad
je ne{to komplikovano

da se savlada, to zna~i da nije repetitivno,
to zna~i da ima{ puno da istra`uje{ i puno
da radi{. Vremenom sam primetio da se sve
vi{e edukujem o pivu nego na temu moje
primarne struke - dizajna zvuka, u kojoj
sam takodje bio ostvaren.

SRPSKI SALTO NAJBOLJE KRAFT PIVO NA SVETUSRBIJA MEDJU TOP 20 DESTINACIJA ZA 2022.
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Ovan
Ljubav: Na po~etku
meseca pozvani ste na

slavlje kod svojih drag-
ih prijatelja, ali niste u
mogu}nosti da idete. Po{aljite
lepu ~estitku. Mo`da }ete na
trenutke u prvoj polovini ovog
meseca ose}ati da gubite kontrolu
nad nekim dogadjajima u emo-
tivnom polju, ali to nije prava
realnost. Partner }e ispuniti
obe}anje, ali }e tra`iti jo{ malo
strpljenja, jer ima veliki raspored
obaveza koje mora zavr{iti u
dogledno vreme. Imajte
razumevanja.

Posao: Neko vama drag
iz kruga bliskih poslovnih sarad-
nika, bi}e u nezavidnoj situaciji.
Te{ko da }ete bilo {ta mo}i da
uradite za njega. Radujte se
tudjim uspesima, a i njihovim
sre}nim okolnostima. Va`no je da
se sre}a vrti kao ~igra, i tako }e
pre do}i i do vas. Nekima od vas
}e biti od velikog zna~aja savet
prijatelja ili rodjaka kada je
poslovni potez u pitanju. Centralni
dogadjaji su drugoj dekadi mese-
ca. Ovo je {ansa da iz jedne
“male“ pri~e zaplovite velikim
zamahom napred. To }e vam dati
ose}aj ispunjenosti svoje svrhe,
jer su ovo momenti koji su ve}
o~ekivani.

Zdravlje: Poneko iz
ovog vatrenog znaka }e osetiti
iscrpljenost. Ne zanemarite
ginekolo{ke probleme.

Bik
Ljubav: Dobi}e te
`eljenu pa`nju od

partnera, a oni slobodni
ima}e zanimljive susrete posebno
nakon 10. decembra. Prvi dani
decembra su dani otre`njenja za
neke Bikove, jer }e neke ljude iz
njihovog okru`enja i porodice
videti u nekom drugom svetlu, ne
tako prijatnom. Ispa{}e partner u
pravu, {to vi ne}ete priznati.
Period obele`en po~ecima i kraje-
vima je priprema za stabilnost
koju }ete imati kroz izvesno
vreme.

Posao: Vesti o nekom
va`nom dokumentu samo {to nisu
stigli. Do`ive}ete olak{anje.

Sukob sa osobom koju ste do ju~e
po{tovali vas je poremetio. Mo`e
se desiti da danima budete u
ti{ini, razmi{ljaju}i o svim dogad-
jajima koje ste zajedno pre`iveli.
Nesporazum nije totalno neo~eki-
van, ali vi morate da prebolite bol
koji ste osetili. Neki Bikovi }e u
prvoj polovini decembra preduzeti
bitne korake {to se ti~e doku-
mentacije, trgovine, prodaje ili
kupovine nepokretnosti. Dok sve
to ne dobija pravu i realnu crtu,
pozabavite se onim {to vam
name}u okolnosti.

Zdravlje: Nejasni simp-
tomi, nervoza, mogu}i stari
zdravstveni problemi koji sada
izbijaju na povr{inu. Idite na
lekarske konsultacije.

Blizanci
Ljubav: Zameri}ete
partneru oko nepro-

mi{ljenih tro{kova i to bi moglo
da izazove ozbiljan razdor izmed-
ju vas. Ni jedno od vas nije
spremno na otvoren razgovor i
svako dr`i da je u pravu, {to
mo`e stvoriti dugoro~ne probleme
u odnosu. Ovo se ne de{ava prvi
put i ve} postaje navika, {to
stvara nesuglasice i ponekada
burne reakcije medju vama.
Potencijalno dobri dani kao da
izostaju u ovom periodu. Ose}ate
da se tokom ovog perioda de{ava
niz dogadjaja koji vam kvari
odnos na partnerskom polju. Neke
nesuglasice ne}e pro}i same od
sebe, a mo`e vam i budu}nost biti
ozbiljno uzdrmana, ako se ne pri-
zovete pameti, posebno posle
nekih rasparava tokom zadnje
nedelje decembra.

Posao: Pametno iskoris-
tite kada je posao u pitanju.
Bi}ete komunikativni i puni
energije, pa }e vam ideje izlaziti
kao iz rukava. Ovo posebno va`i
za period nakon 10. decembra.
Neki manji ciljevi bi}e ostvareni,
a vi budite zadovoljni i spremno
idite ka vi{im ciljevima. Neki od
predstavnika ovog znaka pogotovu
oni iz prve dekade, ne}e mo}i da
odole provokativnom nastupu
jednog kolege Strelca. Ovog puta
}ete imati volju da
eksperimenti{ete.

Zdravlje: Laki hormon-
alni porema}aji i mogu}i problemi
sa zubima. Kriti~ni periodi u polju
zdravlja su izmedju 12. i 17.
decembra.

Rak
Ljubav: Ve} na
po}etku meseca u

vama bujaju mnoge
ideje kako da obradujete voljenu
osobu. Brzo }ete da razre{ite dile-
mu {to }e vam doneti posebnu
energiju i povezanost sa voljenom
osobom. Ljubav je naklonjena
onim Rakovima koji su ve} u
braku. Izbegnite flert u zadnjoj
nedelji meseca, jer mo`e `ivot da
vam pretvori u pakao. Pojedini
koji su ve} u stabilnoj vezi mogu
da istu pretvore u bra~ni zavet.
O~ekuje vas obostrano zadovoljst-
vo i sre}a koju ne}ete mo}i da
sakrijete, ali ne}ete ni imati
potrebe. Ostali Rakovi oslobodi}e
se u prvoj polovini meseca nekih
stega koje su sebi nametnuli i
krenuti u istra`ivanje. Osobe koje
}ete sretati na tom svom putu
istra`ivanja nisu za ozbiljne veze,
ali vama to sada nije bitno.

Posao: Uobi~ajan tempo
je karakteristika ovog dana. Neki
od vas }e na poslovnom planu
ose}ati napetost jer }e ne~ije reak-
cije pokazivati otvorenu ljubo-
moru. Nekome je povredjena suje-
ta, ali vi znate da tu nemate
nikakvog udela. Najbolje je izbe}i
sukob koji je mogu} ve} koliko u
drugoj nedelji ovog meseca.

Z d r a v l j e : N a
zdravstvenom planu su mogu}e
sr~ane smetnje.

Lav
Ljubav: Na po~etku
meseca atmosfera u

ku}i }e biti napeta, a
mogu}e je i razo~arenje u jednog
~lana porodice. Bi}e izgovorene
neke neprijatnosti. Ve} u~injeno
se ne mo`e ispraviti, ali se barem
uzdr`ite od daljih rasprava i suko-
ba. To ne vodi nikuda. Nekima iz
ovog znaka je na pomolu velika
ljubav ili barem zavr{etak
nedefinisanog emotivnog odnosa.
Bra~ni prolaze jo{ jednu krizu, ali
to }e brzo pro}i. Sa lako}om }ete

sada re{iti neke nesuglasice koje
se ponavljaju u jednom nizu ve}
izvesno vreme.

Posao: Po~etak meseca
ne zapo~inje slavno na polju
posla. Ovih dana ne bi trebalo da
ulazite u neke ve}e kupovine ili
nov~ane transakcije. Ne budite
nestrpljivi, ve} sa~ekajte prave
momente. Od zadnje nedelje se
de{avaju obrti i to nabolje, poseb-
no za predstavnike prve dekade
ovog znaka. Tempo kao i najava
onoga {to vas ~eka na poslu uti~e
pozitivno na vas, kao i ljudi koje
sre}ete.

Zdrav l j e : Hrono~n i
problemi sa disajnim organima.

Devica
Ljubav: Ve}ini vas
je harmoni~no u polju

emocija, osim onim
Devicama iz prve dekade koji
pri`eljkuju novinu i ru{e odnos
koji je ve} zadovoljavaju}i. U jed-
nom trenutku }ete pomisliti da
vam se dramati~ni momenti
vra}aju u `ivot, ali u slede}em
trenutku }ete shvatiti da je sve to
deo promena koji prolazite.
Ose}aj izgubljenosti je samo
odraz umora i potrebe za pauzom.
Ne forsirajte sebe i zastanite na
trenutak. Sposobni ste za pri-
lagodjavanja i brza reagovanja pa
}ete tako i uraditi i sada

Posao: Ukoliko se
bavite privatnim poslom imate
priliku za put koji }e vam doneti
novine i sredinom meseca. Ne}ete
smeti ni da se obradujete previ{e,
ali zasigurno }e vas zadesiti prave
situacije koje vas uvode u nov
na~in `ivota i promene mesta
boravka. Gre{kama i propustima
nema mesta, ali nema potrebe za
strahom. Zna}ete da se snadjete u
svakom momentu.

Zdravlje: Dijabeti~ari
treba da pripaze 8. i 9. decembra.
Idealno vreme odre}i se cigareta
je sredinom ovog meseca.

Vaga
Ljubav: Jasne su
vam razlike koje pos-

toje izmedju vas i va{eg
partnera. S tim mo`ete `iveti ako
ih prihvatite ili odaberete ono

drugo. Kako je dobar ose}aj kada
ste u skladu sa sobom i sa svima
koji vas okru`uju, a takav ose}aj
}e se na tren javiti tokom prvih
desetak dana ovog meseca. Jo{
kada ne biste stalno razmi{ljali i
optere}ivali sebe.

Posao: Ovo je mesec za
pravljenje planova, za nova
poslovna ostvarenja. Nemojte da
vas “prilika“ iznenadi, da budete
bez planova. Interesantni prego-
vara~i, o~ekiva}e da im objasnite
svoje planove ili da im opi{ete
nekretninu koju prodajate. Dobri
dani su nakon 12. decembra.
U~inite to brzo i efikasno ne
gube}i se u detaljisanju. Pojedini
`ale za propu{tenim {ansama u
`ivotu. To je samo za~arani krug.

Zdravlje: Mogu}i prob-
lemi sa bubrezima, be{ikom,
desnim jajnikom kod `enskih
predstavnika znaka.

[korpija
Ljubav : [korp i j e
tre}e dekade imaju

utisak da im se sve
zaustavilo i da ni{ta ne mogu da
pokrenu dalje. Prosto biste
zaplakali od muke. Zar ne?
Pojedini su pred razvodom.
Morate biti hrabri. Sporazumno
biste mogli da se dogovorite sa
svojim partnerom oko svega, ako
imate decu ili imovinu. Oni koji
su tek dobili prinovu imaju lepa
iznandjenja. Kona~no sti`e pomo}
i mogu}a odmena i to od nekih
~lanova familije za koje ste sma-
trali da nemaju vremena za vas i
va{e probleme. Krajem meseca
}ete odahnuti od te{kog tempa u
ljubavnim odnosima.

Posao: Da li ste
razmi{ljali o poslovnoj saradnji
sa ljudima koji `ive u drugim
gradovima, ili ~ak inos-
transtvu? Eventualni poslovni
nesporazumi mogli bi se
sasvim lepo izgladiti tokom
druge nedelje meseca. Malo
pri~e sa poslovnim saradnicima
nije naodmet.

Zdravlje: Pazite se
povreda na po~etku ovog meseca,
kao i u saobra}aju. Mogu}e
prehlade i problemi sa disajnim
organima.

HOROSKOP  ZA  DECEMBAR  2021.
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Strelac
Ljubav: Oni iz tre}e dekade
imaju utisak da im partner crpi

energiju. Sve vas to veoma umara, ali i
nervira. Oni u braku su zaokupljeni
de~icom ili mladjim ~lanovima svoje famil-
ije. Nemate vremena za sebe i to vam jako
smeta sada. Kruta situacija u ku}i i svadja
na pomolu sredinom meseca. Uzro~nik
nemilog dogadjaja ste vi i ne svaljujte kriv-
icu na druge. Biti roditelj je va`na i velika
uloga. Odluka o o~instvu i materinstvu jo{
je ve}a i kompleksnija. Vi toga postajete
vi{e nego svesni, kao i va{ partner.

Posao: Kona~no ste digli glavu
iznad svojih knjiga i povisili ton. Neka se
i va{a re~ ~uje, vi makar imate {ta da
ka`ete. Shvatili ste da dok ste vi bili
obuzeti su{tinskim stvarima i kvalitetom
svoga rada, drugi grabe dobre pozicije i
laktaju se kroz `ivot. Ne o~ajavajte, vi niste
izgubili sebe kao pojedini. Bitno je da ste
smogli snage da se suo~ite sa stvarima koje
dugo vremena niste nazvali pravim
imenom. Nemojte sada od njih pobe}i.

Zdravlje: Jaka glavobolja bi vam
mogla dosadjivati tokom celog dana.

Jarac
Ljubav: Ljubomora vas
razdire, postavljate sebi stotinu

“za{to“ i “kako“ pitanja. Sve se
to de{ava na po~etku meseca. Oprez!
Pletete mre`u iz koje se te{ko izlazi.
Zaboravite to! Ispred vas su predivni dani
za ljubav i strast. Zaboravite na sve druge
stvari u `ivotu i prepustite se ljubavnim
talasima. Oni iz druge dekade moraju
shvatiti da osveta nije zdrava osnova za
sre}an `ivot. Nemojte se svetiti drugima,
jer to ne}e va{ `ivot u~initi lep{im, ve}
}ete samo dobiti ose}aj krivice.

Posao: Vi ste skloni da neoz-
biljno i povr{no gledate na probleme ili da
ih uop{te ne vidite, pa vam kolege i
poslovni saradnici sada mogu prebaciti da
im ve} izvesno vreme ne poklanjate
dovoljno pa`nje i da ste povr{ni pri obav-
ljanju poslovnih zadataka. Ova konstatacija
je samo donekle ta~na, jer ste se vi sada
potpuno predate svemu {to radite. Imate
{anse da se doka`ete u drugom delu mese-
ca.

Zdravlje: Mo} regeneracije nije
na najboljem nivou. Proverite zdravlje dojki
i genitalnih organa.

Vodolija
Ljubav: Prva nedelja ovog
meseca je kao stvorena za

ljubavni lov u mutnom. Tajni
odlazak udvoje delova}e vam tako pri-
mamljivo, da ne}ete odoleti. Ina~e je oko
vas pravi mali haos. I na poslovnom i na
privatnom planu bi}e sukoba tokom tri

nedelje ovog meseca. Ne reagujte ako
mo`ete, napravi}ete jo{ gore. Svesni ste da
se strasti nisu smirile i svesni ste da su
uzrok problema va{a deca, ili detinjasti
partner.

Posao: U ovom periodu ne
o~ekuju vas bitne promene ili stabilizacija
poslovnog `ivota, a morate da priznate da
ne ula`ete svoju energiju i misli na to.
Potpuno ste zaokupirani poslom i novcem,
a to je delimi~no uzrok za nesuglasice sa
partnerom. 

Oboje pre}utno prelazite preko
problema i ni jedno od vas ne}e ni poku{ati
da razgovara ili da u~ini ne{to radikalnije
{to }e promeniti situaciju. U ovom mesecu
zavr{i}ete neke bitne poslove i ostvariti
va`an kontakt. Bi}ete zadovoljni i, makar
na kratko, ispunjeni i smireni, posebno na
kraju decembra. Vi `elite sve i odmah, a to
nije ba{ uvek mogu}e. Zato }e vas svako
odlaganje sada nervirati i provocirati. Ali
strepite se, jer }e rezultati biti i ve}i od
o~ekivanih.

Zdravlje: U ovom mesecu }e
vam se ponovo javiti hroni~ni problemi sa

disajnim organima.

Ribe
Ljubav: Ribe se nalaze u emo-

tivnom procepu i prili~no su
nezadovoljni situacijom. Zadovoljstvo u
ljubavi podrazumeva iracionalno, ono {to
razum ne poznaje i odbacuje. Senzibilitet je
veoma zagonetan pa se de{ava da ~ovek
prihvata i osobu koja mu ne mo`e doneti
emotivno zadovoljenje i radost. Vi se upra-
vo nalazite u fazi kada preispitujete sebe i
svoje emocije i ne mo`ete da pronadjete
odgovore na neke stvari. Period nesigurnos-
ti i nemira jo{ }e potrajati, ali energija i
volja vam ne}e nedostajati i bi}ete u sta-
nju da se uhvatite uko{tac i po~nete da
re{avate neke probleme. Prijatne trenutke
provodi}ete uglavnom u ku}i i sa
najbli`ima, a bi}ete u situaciji i da
proslavite poslovni uspeh svog partnera.

Posao: Novac vam je potreban
radi sigurnosti i spokojstva, pa }ete se
anga`ovati i oko toga. Ose}ate da ste puni
energije i volje, a pomalo i agresivni {to za
vas uop{te nije karakteristi~no. 

Re{eni ste da sve {to ste pro-
pustili ili ono oko ~ega ste se kolebali
sada i ostvarite. Vama malo hrabrosti,
brzine i odlu~nosti zaista nedostaje, ali
nemojte rizikovati i ne zale}ite se da se
posle ne biste razo~arali. Po~e}e da se
re{avaju problemi na poslu, a vi zaista
imate volju da radite i da na taj na~in
malo zaboravite nezadovoljavaju}u
situaciju u ljubavi.

Zdravlje: Pazite se povreda u
ku}i. Mogu}e glavobolje u prvim danima
meseca.

www.serbianmirror.com

Neopozivo naru~ujem objavljivanje malog oglasa u listu “Ogledalo” i to
po ceni od $20 dolara bez slike ($30 sa slikom ili $40 u koloru sa slikom).
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SA NAMA ]ETE LAK[E DO]I DO @ELJENOG CILJA

Astrologija
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Dok ga moderna gas-
tronomija odbacuje i kri-
tikuje, on je i dalje glav-

na zvezda srpske kuhinje. Prava
kalorijska bomba i jelo koje budi
asocijaciju na zimu, sneg, pucke-
tanje vatre i neodoljivog mirisa
koji se {iri iz kuhinje.

Podvarak je jelo poz-
nato na Balkanu, Orijentu ali i u
nekim evropskim dr`avama.

Osnovni sastojak ovog variva je
kiseli kupus iseckan na rezance uz
dodatak crnog i belog luka, bibera
i lovorovog lista. Priprema se sa
vi{e svinjske masti uz dosta suvog
mesa i slanine, kako bi se oboga-
tio ukus.

Sli~no srpskom podvarku
je specijalitet francuske pokrajine
alzaski {ukrut koji se takodje
pravi od kiselog kupusa, ali se za
razliku od podvarka, dinsta na
puteru u sir}etu ili vinu, sa
dodatkom korijandera i lovora.

Prete~a podvarka je staro
srpsko jelo samarluk. Njegova
termi~ka obrada je malo bla`a u
odnosu na dana{nji podvarak.
Priprema se kao me{avina kiselog
seckanog kupusa i pirin~a, a u
mrsnoj verziji u samarluk se

dodaju ~varci.

Recept za podvarak
Glavica kupusa do 2kg,

1 glavica crnog luka, nekoliko
~enova belog luka, 150ml masti,
slanina, suvo meso, krmenadle
(mo`e pile}e ili }ure}e meso po
izboru), biber, lovorov list.

Iseckajte kupus na sitne
komade ili rezance, zagrejete mast
i izdinstajte crni i beli luk
dodavaju}i postepeno slaninu,
suvo meso i krmenadle. Sve to
dinstati 15 min. a zatim dodati
iseckan kupus i nastaviti dinstati
jo{ pola sata. Gotovu smesu
za~initi za~inima po izboru, a
zatim je prebaciti u glinenu
posudu i pe}i u rerni na 200 ste-
peni 2-3 sata.

Slu`iti uz vru}u proju.

Recept za samarluk
Glavica kiselog kupusa

do 1,5 kg, 100gr pirin~a, glavica
crnog luka, nekoliko ~ena belog
luka, biber, lovorov list, 2 dl ulja,
ka{ika ljute aleve paprika i bosil-
jak.

Kupus iseckati, crni i
beli luk propr`iti na ulju. Dodati
iseckan kupus pa dinstati jo{ oko
15-ak minuta. Za to vreme sku-
vati pirina~. Dinstanom kupusu
dodati alevu papriku, biber i
bosiljak. Ume{ati pirina~ pa sve
zajedno zape}i u rerni oko sat
vremena.

Kulinarstvo Maje Radovi}

Maja Radovi}

Mu~i vas ka{alj? Niste
jedini! U ovom peri-
odu ve}ina ljudi ima

isti problem. Sa profesorkom dr
Draganom Pavlovi}, specijalis-
tom kontrole i primene lekovi-
tih biljaka,  razgovarali smo o
tome gde je mesto lekovitog
bilja u terapiji ka{lja.

Ka{alj je naj~e{}i
simptom bolesti disajnih pute-
va. Bilo da je suv i nadra`ajni
ili produktivan (pra}en sekre-
tom), on ometa san i na{e
svakodnevne aktivnosti.
Ponekad je te{ko opisati ili
proceniti tip ka{lja, posebno
zato {to se javljaju i me{ovite
forme (suv ka{alj obi~no kasni-
je prelazi u produktivan). Za
razliku od sintetskih lekova,
biljni prirodni proizvodi se
uspe{no kombinuju i mogu
ispoljiti blagotvoran efekat na
sve vrste ka{lja. Biljni proizvo-
di sa medom su bezbedna i
efikasna pomo} u terapiji
po~etnih faza respiratornih
oboljenja. Istra`ivanje koje smo
moje kolege i ja sproveli na
jugu Srbije tokom 2018. godine
je pokazalo da kod problema sa
disajnim putevima gotovo 80%
roditelja/staratelja daje svojoj
deci med, p~elinje proizvode ili
proizvode od meda i lekovitih
biljaka. To potpuno ima smisla,
jer je med bezbedan za starije
od godinu dana i efikasan kao

pomo} u tretmanu po~etnih res-
piratornih infekcija. Prema
smernicama Nacionalnog insti-
tuta za zdravstvo (NICE) prva
linija odbrane kod ka{lja pre
sintetskih ekspektoranasa i anti-
tusika, a svakako pre antibioti-
ka, treba da bude iz prirode:
med i proizvodi od meda. Osim
antibakterijskih i antioksida-
tivnih, med ispoljava i umiru-
ju}e i opu{taju}e efekte.

Kako biljni proizvodi
deluju na ka{alj?

Biljni proizvodi mogu
smiriti ka{alj i/ili olak{ati.

Biljne sluzi stvaraju za{titni
sloj na sluzoko`i i smanjuju
nadra`aj na ka{alj. Novija
istra`ivanja su potvrdila njihov
efekat na ubrzavanje regen-
eracije tkiva, kao i protivupal-
no i imunostimulativno delo-
vanje. Koren belog sleza
(Althaeae radiy) se vekovima
koristi za ubla`avanje nadra`aja
na ka{alj upravo zbog prisustva
sluzi, a Evropska agencija za
lekove (EMA) ga smatra tradi-
cionalnim re{enjem za suvi,
nadra`ajni ka{alj. Cvet kamilice
(Chamomillae recutitae flos),

bogat sluzima, flavonoidima i
etarskim uljem, se tradicionalno
koristi za ubla`avanje simptoma
prehlade i le~enje upale slu-
zoko`e usta i grla, stimuli{e
bronhijalne `lezde koje poma`u
da i ispoljava antibakterijsko
delovanje. Biljni ekspektorans
koren jagor~evine (Primulae
radiy) smanjuje gustinu sekreta
i olak{ava njegovo iska{ljavan-
je. Dodatno, kako se veoma
~esto javlja me{oviti ka{alj ili
pacijent nije siguran kako
ka{lje, ja uglavnom
preporu~ujem biljne lekovite
proizvode koji sadr`e kombi-
nacije ovih biljaka i na taj
na~in smiruju suvi, ali i
olak{avaju iska{ljavanje kod
produktivnog ka{lja.

Koja je uloga vitami-
na C u biljnim proizvodima za
ka{alj?

Vitamin C je sna`an
prirodni antioksidans koji
doprinosi ja~anju imunolo{kog
odgovora i neophodan je za
normalno funkcionisanje orga-
nizma. Va`an je u borbi protiv
infekcija, a upravo tokom
infekcija njegov nivo u orga-
nizmu opada. Pu{a~i su takodje
populacija kojoj se preporu~uje
ve}i unos vitamina C.

[ta mislite o vi{ekom-
ponentnim biljnim proizvodi-
ma?

Ne treba zaboraviti

fenomen sinergizma biljnih
aktivnih sastojaka {to je jedan
od osnovnih postulata tradi-
cionalne medicine. Naime,
pokazano je da je ukupan
efekat biljnog ekstrakta/kombi-
nacije biljnih aktivnih supstanci
ve}i od efekta pojedina~nog
izolovanog sastojka tog
ekstrakta/pojedina~ne sup-
stance. Upravo zbog toga pri-
mena polikomponentnih biljnih
proizvoda mo`e dati odli~ne
rezultate. Pravilan odabir
lekovitih biljnih vrsta, proveren
kvalitet biljne sirovine, pa`ljiv
razvoj formulacije i kontrola
finalnog proizvoda vode efikas-
nijoj i bezbednijoj upotrebi
biljnih proizvoda.

Koja je Va{a poruka
za kraj?

Dobro formulisan
preparat sa odabranim kvalitet-
nim biljnim sirovinama mo`e
biti dragocena pomo} za sve
vrste ka{lja. Moje iskustvo je
da vi{ekomponentni biljni
proizvodi, poma`u da se smiri
suvi, nadra`ajni i iscrpljuju}i
ka{alj, kao i da se olak{a elim-
inacija nagomilanog sekreta u
disajnim putevima. Rastvor za
oralnu primenu se lako primen-
juje i dozira, a deca i odrasli
najbolje prihvataju upravo
te~ne farmaceutske preparate za
peroralnu primenu, isti~e na
kraju prof. Pavlovi}.

PODVARAK

[TA KA@U STRU^NJACI DA LI PRIRODNI BILJNI
PROIZVODI MOGU POMO]I KOD KA[LJA 
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^estitke - va{a poezija

Mii Niketi}, Ani Mijatovi} i Djurdjini Jovanovi}

Sre}an 

12. rodjendan

Filipu
Marinkovi}u 
`eli njegov tata

Zoki. Iskrenim

~estitkama i 

pozdravima

pridru`uje se i

redakcija OgledalaSre}an 

rodjendan 

Aleksandru
@ivkovi}u, 

dug i sre}an 

`ivot `ele: 

sin  Aleksandar Jr, 

supruga Katarina, 

brat Petar i 

majka Slavica.

Sre}an rodjendan

Predragu
Lazovi}u, 

`ele njegovi 

najdra`i, sin Novak sa

mamom Marijanom. 

^estitkama se 

pridru`uje 

redakcija Ogledalo.

Sre}an rodjendan

Aliji Dalipovi}u i

sve najbolje `eli

supruga Milica sa

decom i redakcija

Ogledala.

www.serbianmirror.com

Company with more than 10 years of eyperience in
eypedited freight is hiring over the road

NON-CDL drivers for brand 
new Mercedes-Sprinter Van.
Some eyperience preferred. 

CDL NOT REQUIRED
Paid every week.

Driver must have clean driving record.
For more info call or teyt”

Alen: 708-250-9111 / Dragana 312-203-2309
Email us at: olya@deltad.us
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Za Ogledalo specijalno skandinavke radi Jovan Novakovi}

U~iteljica tra`i od dece da joj
ka`u ime nekog cveta na slovo
K. Perica di`e ruku, ali u~itelji-
ca ka`e: - Hajde ti, Janko.
- Kukurek – ka`e de~ak.
- A, dra`esno, dra`esno –
pohvali ga u~iteljica.

Tra`i u~iteljica potom od
djaka da joj ka`u ime nekog
cveta na slovo P. Opet se
Perica ubi di`i}u ruku, ali
u~iteljica opet ne pita njega.
- Hajde ti, Milice.
- Petunija – ka`e devoj~ica.

- A, dra`esno, dra`esno – na
to }e u~iteljica.
Na kraju, u~iteljica pita decu
da joj ka`u ime nekog cveta
na slovo O. Ovaj put samo
Perica di`e ruku. Razmi{lja
u~iteljica mo`e li Perica da

ka`e ne{to ru`no, ne se}a se
ni~ega... 
- Pa hajde sad Perice.
- Orgazam! – opali Perica kao
iz pu{ke. - Ijuuu Perice, pa to
nije cvet – povika u~iteljica.
- Znam, al’ je dra`esno, dra`esno...

VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII -VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII -  VVIICCEEVVII 

Radovan Pejovi}

ZAVIST
Glumi dobrotu,

Dok joj nemir oduzima dah,
Njena ose}anja uvek,

Samo su sivi prah.

Tudja lepota,
Uspeh il’ slave šum,

Razdiru joj srce,
Mra~e um.

Da uskrati, umanji
Spremna na sve

Jer ona nema
Vrednosti ove.

U tišini samo}e
Ona vrisne…

U glavi stvara eliksir kobni
Za prijatelje prisne.
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